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1 VVD Bas de Wit 25 Klimaat en Energie "4.2 Met Rijk en gemeenten werkt de provincie aan de ruimtelijke inpassing 
van de grote infrastructurele projecten. " Welke doelstellingen heeft het 
college zichzelf gesteld in relatie tot dit thema inzake de aanlanding van 
wind op land in Noord-Holland (regionaal advies richting minister)? En kunt 
u daarbij toelichten hoe het tijdspad eruit ziet om tot dat regionaal advies te 
komen (zie ook eerdere Statenvragen van de VVD)? En in welke mate 
kunnen er financiële consequenties voor de provincie komen op basis van 
de besluitvorming over het regionaal advies (dus: aanlandingslocaties in 
NH daadwerkelijk realiseren)?

Het bevoegd gezag voor deze infrastructurele projecten ligt bij het Rijk. Doel van het 
regioadvies is om tot een zo veel als mogelijk gedeeld standpunt/eindbeeld te komen hoe 
provincie, gemeenten en waterschappen aankijken tegen de onderzoeksvarianten uit het 
pVAWOZ en de NNHN. Een tweede doel is om gezamenlijk voorwaarden voor 
besluitvorming te formuleren, bijvoorbeeld voor compenserende maatregelen en 
ruimtelijke inpassing. Het advies, dat er in het najaar van 2025 moet liggen, neemt de 
minister mee in de besluitvorming. De doelstellingen die gehanteerd worden vanuit 
verschillende beleidsvelden binnen de provincie zijn opgenomen in het Ruimtelijk Voorstel, 
dat is voor ons de basis voor het maken van keuzes. In het najaar 2024 zullen we middels 
een technische briefing nadere toelichting geven op de aanpak en het tijdspad om tot een 
regioadvies te komen. Wij voorzien geen financiële consequenties voor de provincie op 
basis van de besluitvorming van de minister. 

leefomgeving Kocken

2 VVD Bas de Wit 24 Klimaat en Energie "We ondersteunen gemeenten bij het ontwikkelen van warmtenetten, dat is 
namelijk een complex proces waarmee forse investeringen gemoeid zijn." 
Het is niet duidelijk waar het provinciale budget voor wordt ingezet. Hoeveel 
budget stellen wij als provincie beschikbaar in 2025 voor 
(proces)ondersteuning en hoeveel budget gaat er naar de uiteindelijk 
noodzakelijke investeringen in het aanleggen of onderhouden van 
warmtenetten? 

De provincie investeert geen middelen in aanleg of onderhoud van warmtenetten, maar 
faciliteert gemeenten bij het versnellen van de warmtetransitie. Dit doen wij o.a. door het 
beschikbaar stellen van het Servicepunt Duurzame Energie voor kennisontwikkeling en 
advies (€ 1,9 miljoen), subsidies voor wijk uitvoeringsplannen en onderzoek geothermie (€ 
2,2 miljoen), we laten zelf onderzoek doen en we verzamelen warmtedata die we 
beschikbaar stellen via de provinciale warmteviewer (€ 420.000). 

leefomgeving Kocken

3 VVD Bas de Wit 149 Klimaat en Energie De provincie heeft CDOKE kunnen aanvragen bij het Rijk. Hoeveel hebben 
we aangevraagd, hoeveel is er daadwerkelijk toegekend/uitgekeerd, wat zijn 
de bestedingsvoorwaarden van het Rijk voor de toegekende SPUK-gelden 
en hoe hebben wij het Noord-Hollandse budget gealloceerd aan diverse 
doelstellingen? Wanneer zijn de effecten van de gedane bestedingen 
inzichtelijk?

 De provincie heeft voor totaal € 8.715.683 aangevraagd. Daarvan is het eerste deel in 2023 
uitgekeerd, het tweede begin dit jaar en volgt het laatste deel begin 2025. Het totale bedrag 
is aan de provincie beschikt debestedingsvoorwaarden zijn: De uitkering moet voor 
minimaal 90% aan apparaatskosten worden uitgegeven. Deze kosten zijn gerelateerd aan 
uitvoering van klimaat- en energiedoelen op het gebied van de eerder genoemde sectoren 
(transitiepaden). Onder apparaatskosten vallen: salarissen en sociale lasten voor ambtelijk 
personeel (inclusief ondersteunende taken zoals HR, financiën en ICT); kosten voor 
ingeleend personeel; overige goederen en diensten, zoals het afnemen van technisch- of 
beleidsonderzoek, een onderzoeksopdracht, het inhuren van bijvoorbeeld een 
omgevingsdienst, het afnemen van juridische dienstverlening. De uitkering mag voor 
maximaal 10% worden gebruikt voor overige kosten die te maken hebben met de uitvoering 
van het klimaat- en energiebeleid. Denk hierbij aan materiële middelen en goederen en alle 
andere mogelijke uitgaven.  Meer informatie is terug te vinden op: 
https://www.rvo.nl/subsidies-financiering/cdoke Op basis van de taken warvoor wij deze 
middelen ontvangen hebben we een verdeling gemaakt over de genoemde 
sectoren/transitiepaden. Het meest recente overzicht van taken staat beschreven in het 
rapport Koersen op klimaatneutraal van de ROB. Zie hiervoor ook de beantwoording van de 
vragen VOLT over de ingekomen brief ROB advies Koersen op klimaatneutraal 
(2250097/2255446) 

Tijdelijke regeling 
capaciteit decentrale 
overheden voor 
klimaat- en 
energiebeleid 
(CDOKE) (rvo.nl)

leefomgeving Kocken
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4 VVD Bas de Wit 153 Klimaat en Energie De VVD heeft eerder technische vragen gesteld over de bedrijven die onder 
het provinciale gezag vallen voor wat betreft de energiebesparingsplicht 
(energiebesparingsakkoord). Een deel van de bedrijven heeft nog geen actie 
ondernomen of wel acties ondernomen maar het doel nog niet gehaald, 
voor zover wij toen wisten. In welke mate zijn (extra) middelen nodig bij de 
provincie om met deze bedrijven tot afspraken te komen om de 
energiebesparing te kunnen realiseren? 

De provincie heeft incidenteel middelen aan de omgevingsdienst NZKG beschikbaar gesteld 
voor de uitvoering van actviteiten In het kader het energiebesparingsakkoord (EBA) tot en 
met 2026. Een groot deel van de bedrijven moet hun energiebesparingsplan nog inleveren. 
Op basis van deze plannen kan de omgevingsdienst inschatten hoeveel capaciteit er nodig 
is om bedrijven aan te zetten tot het uitvoeren van deze maatregelen. De verwachting is dat 
er voor 2025 voldoende budget beschikbaar is. In de loop van 2025 kan op basis van de 
energiebesparingsplannen worden bepaald of het resterende budget voor 2026 voldoende 
is of dat er extra middelen nodig zijn. Sinds begin dit jaar is de energiebesparingsplicht een 
basistaak van omgevingsdiensten. De activiteiten in het kader van de 
energiebesparingsplicht worden nu uit incidentele middelen gefinancierd. Na afronding van 
het EBA zal de provincie voor deze taken structureel middelen beschikbaar moeten stellen.

leefomgeving Kocken

5 VVD Bas de Wit 157 Klimaat en Energie "We zetten in op een vermindering van de veestapel met 15 procent ten 
opzichte van 2019, via stoppersregelingen, afbouw derogatie, NNN en de 
landelijke veebezettingsnorm." Wanneer en door wie is tot deze doelstelling 
op de veestapel besloten? Wat de het werkelijke niveau van de veestapel 
per 2023? 

De reductiedoelstellingen voor klimaat, gebaseerd op de Nederlandse en Europese 
Klimaatwet en het Fit for 55-pakket van de Europese Commissie, blijven leidend. Er is 
momenteel nog onduidelijkheid over de kaders van het NPLG, waarop de maatregelen (ook 
ten aanzien van de veestapel) van het PPLG zijn gebaseerd. Samen met andere provincies 
zoeken we naar duidelijkheid vanuit het Rijk om de beleidsvoering voor de landbouw te 
verduidelijken. Helaas kunnen we hierover op dit moment nog geen verdere informatie 
verstrekken. Data over de Noord-Hollandse veestapel zijn beschikbaar via het CBS. 
https://www.cbs.nl/nl-nl/cijfers/detail/84952NED

leefomgeving Kocken

6 VVD Bas de Wit 25 Klimaat en Energie Op pagina 24-25 worden diverse beleidsdoelen genoemd (1.1 tot 5.3). 
Onduidelijk is hoe de financiering zoals in de tabel op pagina 25 hieraan 
relateert. Kunt u een overzicht geven van hoeveel budget beschikbaar is 
voor de genoemde beleidsdoelen, en welke effecten beoogd worden met de 
toegekende middelen in de begroting 2025? 

Het betreft hier  geen opsomming van beleidsdoelen maar een opsomming van activiteiten 
die onder het beleidsdoel 2.1 bijdragen aan de Energietransitie vallen. De activiteiten zijn 
gekoppeld aan wat we willen bereiken in 2025, beschreven in de tekst op bladzijde 24. Het 
overzicht op pagina 25 geeft aan wat de begrote kosten zijn van beleidsdoel 2.1.

leefomgeving Kocken

7 JA21 Kelly Uiterwijk 18 Bestuur/Regiomana
gement

We lezen dat we in elke Noord-Hollandse bestuurlijke regio's 
regiomanagement in zetten. In welke regio's is dit opgedeeld? Wat is het 
doel van regiomanagement? wat houdt regiomanagement in de praktijk in?

De regiomanagers zijn het vaste aanspreekpunt voor de partners in de regio en de aanjagers 
van de samenwerking in en met de acht bestuurlijke regio’s én Amsterdam in de provincie: 
Zaanstreek-Waterland, regio Alkmaar, Westfriesland, Amstelland-Meerlanden, regio 
IJmond, Zuid-Kennemerland, de Kop van Noord-Holland en de Gooi & Vechtstreek. Ze zijn 
verantwoordelijk voor het inhoudelijk verbinden van het netwerk in de regio en de 
provinciale organisatie. Ze signaleren, agenderen en regelen ook dat opgaven worden 
opgepakt en stimuleren regionale en integrale samenwerking. Dat doen ze vanuit hun 
overzicht van de opgaven. Ze verbinden door het leggen van relaties, uitwisselen van 
informatie en zorgdragen voor inhoudelijke (en procesmatige) afstemming. Ze informeren 
en adviseren de regiogedeputeerden. Behalve met gemeenten en waterschappen stemmen 
ze regelmatig af met ondernemersverenigingen en andere omgevingspartners over de 
verschillende opgaven in de provincie. De inhoudelijke verantwoordelijkheid ligt bij de 
beleidssectoren. Regionaal werken sluit aan bij de koers van de Omgevingsvisie Noord-
Holland 2050 en past in de geest van de Omgevingswet.

Bestuur GS
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8 JA21 Kelly Uiterwijk 25 Energietransitie/fina
ncieel

We zien een daling aan lasten op dit taakveld van 29 mln in 2023, 27 mln in 
2024 naar 20 mln in 2025 en 18 mln in 2026. Er wordt bij de toelichting met 
name ingegaan op 2024 en de dekking uit reserves vs. structureel. Kunt u 
een duiding geven wat er voor zorgt dat we in 2025 en verder substantieel 
lagere lasten hebben dan in 2023 en 2024? 

De terugloop wordt met name veroorzaakt door het afronden van een aantal grote 
uitvoeringsregelingen die betaald werden vanuit de reserve energietransitie. Deze 
uitvoeringsregelingen vonden hun oorsprong in het vorige coalitieakkoord. Binnen het 
nieuwe coalitieakkoord is de afspraak gemaakt om van incidenteel budget (reserve) de 
overstap te maken naar structureel budget. Zie ook de tekst in de begroting op blz 26 
bovenaan onder kopje financiele ontwikkelingen

leefomgeving Kocken

9 JA21 Kelly Uiterwijk 30 Gezonde 
leefomgeving/financi
eel

Zijn de  kosten voor Tata Steel Groen Staal al opgenomen in de bedragen 
voor 2025 en verder? Ten opzichte van 2023 wordt er in 2025 9 mln extra 
uitgegeven. De duiding over 2024 is helder, maar wat gaan we in 2025 extra 
doen wat dit bedrag verklaard?

Nee de bedragen zijn nog niet (volledig) opgenomen voor 2025 en verder. Er wordt niets 
extra gedaan in 2025 en verder, maar de financiering vanuit het Rijk valt dan weg (SPUK en 
DCU) terwijl de kostenraming van de OD NZKG gelijk blijft. 

Leefomgeving Olthof

10 JA21 Kelly Uiterwijk 32 Wonen De provincie wil als woningmarktregisseur 191.000 woningen bouwen. 
Tegelijkertijd formuleert de provincie met het Rijk en gemeenten 
uitgangspunten en kaders voor regionale woningbouwprogrammering. Het 
gaat dan ook om afspraken over voldoende betaalbare woningen en 
doorstroming. Zijn deze kaders voor alle projecten/gemeenten gelijk? 

Vooralsnog zijn de regels voor alle gemeenten gelijk, waarbij er afhankelijk van de omvang 
van sociale voorraad wel verschillen kunnen zijn in de opgave. In de woondeals is 
afgesproken dat alle gemeenten in de nieuwbouwprogrammering twee derde betaalbaar 
opnemen, waaronder dertig procent sociaal. Gemeenten die een lager aandeel sociaal 
hebben moeten 'betekenisvolle stappen' zetten om sneller toe te groeien naar een hoger 
aandeel sociaal. Er is door de nieuwe regering uitgesproken dat zij het wetsvoorstel 'Wet 
versterking regie op de volkshuisvesting' aan willen passen en meer regionaal maatwerk toe 
willen staan. Het is nog niet duidelijk wat hiervan de gevolgen zijn voor de programmering, 
het Rijk vult dit komende periode nader in, maar de nieuwe wet gaat boven de afspraken in 
woondeals. 

Ruimte Beemsterboer

11 JA21 Kelly Uiterwijk 40 Klimaatadaptatie/fin
ancieel

We zien de lasten in 2024 10 mln zijn en in 2025 en verder structureel dalen 
naar 2 tot 3 mln. In de toelichting lezen we alleen over 2023 en 2024 en de 
reserves. Wat gaan we structureel minder of niet meer doen?

In feite is er geen sprake van een daling van het structurele budget. De hogere lasten in 
2023, 2024 en 2025 worden veroorzaakt door uitgaven uit de verschillende reserves. Dit 
betreft eerder toebedeelde middelen die deze jaren vanuit de reserves worden uitgegeven 
aan opdrachten die een looptijd hebben t/m 2025. In het coalitieakkoord is besloten om zo 
min mogelijk met reserves te werken, deze worden dan ook niet meer aangevuld. De 
bedragen vanaf 2026 betreffen het structurele budget dat beschikbaar is voor dit 
onderwerp. Om het wegvallen van de reserve Klimaatadaptatie op te vangen is er vanaf 
2026 een structurele bijdrage van €500.000,- voorzien vanuit de middelen voor Klimaat.

Leefomgeving Kocken

12 JA21 Kelly Uiterwijk 46 Perspectief 
mobiliteit/financieel

Het resultaat is vrijwel gelijk vanwege onttrekkingen aan de reserves, maar 
de lasten nemen wel flink af van 2025 en verder. Moeten er nog 
projecten/subsidies opgenomen worden of is er de komende jaren minder 
inzet op dit taakveld?

In 2024 zijn er enkele grotere subsidie projecten opgenomen (zoals Haven Boekelmeer, OV 
Saal projecten, UVR haltetoegankelijkheid, Doorfietsroutes) die in 2025 of later (nog) niet 
zijn opgenomen of niet terugkomen. 

Ruimte Olthof
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13 JA21 Kelly Uiterwijk 46/47 OV De concessies Haarlem-IJmond en Noord-Holland-Noord worden 
samengevoegd. Wat is de reden van deze samenvoeging? Wat zijn de 
voordelen voor de reizigers? Levert dit een kostenbesparing op?

Daar zijn meerdere redenen voor. Door samenvoegen heb je minder indirect personeel 
nodig waardoor we meer ov-aanbod (dienstregeling uren) krijgen. In NHN is er namelijk 
minder sprake van chauffeurskrapte, dan in de regio Haarlem IJmond. Door beide 
concessies samen te voegen kan je  de inzet van chauffeurs optimaliseren. Hetzelfde geldt 
voor inzet van bussen. In NHN zijn in de zomer minder bussen nodig en door samenvoegen 
kunnen deze bussen in de zomer dan worden ingezet in de regio Haarlem voor bijv. de 
bereikbaarheid van de kust. Daarnaast creëren we met samenvoegen ook een interessante 
businesscase (grootte gebied en omvang) voor toekomstige vervoerders. Tenslotte heeft de 
corona pandemie ons geleerd dat het samenwerken met 1 partij effectiever is dan met 2 
partijen.

Ruimte Olthof

14 JA21 Kelly Uiterwijk 55 Natuur/financieel We zien een grote daling in de lasten vanaf 2026. Een groot deel van de 
geraamde uitgaven van de reserve groen zijn in de tabel slechts opgenomen 
tot 2025, omdat de reserve groen daarna negatief zou worden. Wat wordt er 
aan gedaan om dit op te lossen? Komt er een voorstel naar PS of gaan we 
vanaf 2026 structureel minder doen?

Dat klopt de planning is sluitend gemaakt op de begroting. De onderliggende 
programmering wordt in het PNN 2025 verklaard. In de voordracht aan PS over de 
programmering wordt dit nader geduid en het proces toegelicht waarbinnen de gestelde 
vragen kunnen worden beantwoord. 

Landelijk 
Gebied

Kocken

15 JA21 Kelly Uiterwijk 81 Vennootschapsbela
sting

Voor 2025 tm 2028 worden fiscale verliezen geraamd. Hoe komt dit? Hoe is 
dit verwerkt in de begroting? Kunt u een nadere toelichting geven?

De provincie is commanditair vennoot in Polanenpark CV. Dat betekent dat fiscale winsten 
en verliezen van Polanenpark voor de vennootschapsbelasting  bij de provincie worden 
verantwoord voor het aandeel dat de provincie heeft in de CV. Voor 2025 t/m 2028 is de 
verwachting dat er verrekenbare fiscale verliezen zijn voor de CV Polanenpark als gevolg van 
rentekosten.

Bestuur Rommel

16 JA21 Kelly Uiterwijk 89 POP3 subsidies Hoe kan het dat de POP3-subsidieverplichtingen de Europese middelen 
overstijgen?

Wij zijn als provincie meer verplichtingen aangegaan dan we aan Europese middelen 
hebben. Deze verplichtingen vallen vrij indien er extra Europese middelen voor ons 
beschikbaar komen. Dit gebeurt als projecten onverhoopt niet doorgaan of subsidies lager 
worden vastgesteld. Op deze manier voorkomen we dat er Europese middelen terugvloeien 
naar Europa. De verplichtingen zijn afgedekt (risicoparagraaf).  

Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

17 JA21 Kelly Uiterwijk 98/99 Structurele 
exploitatieruimte

Er staat dat voor Noord-Holland in alle jaren sprake is van een positief 
percentage. In 2028 zien we echter een percentage van -1%. Kunt u dit 
duiden?

Er is recent nog een wijziging doorgevoerd in de tabel waardoor in 2028 een negatief 
percentage is opgenomen. Bij het verwerken van de wijziging had de tekstuele toelichting 
moeten worden aangepast naar: 'is in vrijwel alle jaren sprake van een positief percentage.'

Bestuur Rommel

18 JA21 Kelly Uiterwijk 112 AI Op welke wijze wordt er binnen de provincie met AI-toepassingen 
geëxperimenteerd?

Binnen de provincie wordt er geëxperimenteerd met AI-toepassingen in ‘labs’. Hier gaat het 
om kleinschalige veelal kortstondige projecten waarmee ervaring wordt opgedaan met een 
innovatieve (data- of AI-)techniek en waarbij wordt getoetst wat de potentiële meerwaarde 
is voor een specifieke casus. Dergelijke experimenten worden tussentijds gestopt als het te 
weinig oplevert, maar bij een duidelijke meerwaarde kan het leiden tot een advies om de 
toepassing verder te (laten) ontwikkelen. Daarnaast is er met de komst van generatieve AI 
(denk aan ChatGPT) ook een eerste verkenning gestart naar de impact van AI op meer 
generieke werkzaamheden, zoals een AI-toepassing als lees- of schrijfhulp. Hiervoor 
hebben verschillende groepen medewerkers geëxperimenteerd op een oefenomgeving, wat 
is begeleidt met workshops en een serious game om richtlijnen en ethische aspecten te 
bespreken. De lessen uit deze verkenning zullen worden meegenomen in de Data- en AI-
strategie.

Bestuur Beemsterboer
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19 JA21 Kelly Uiterwijk 134 IPO/verbonden 
partijen

We zien bij het IPO voor 2025 geen bedrag voor de bijdrage van de provincie 
NH. Hoe kan dat? Is dit bedrag wel opgenomen in deze begroting?

Op het moment van opstellen van de provinciale begroting 2025 was de begroting 2025 van 
het IPO nog niet bekend. De bijdrage van PNH is dan ook nog niet opgenomen in het 
overzicht verbonden partijen. Zoals gebruikelijk is de bijdrage van het voorgaande jaar (2024 
in dit geval) als uitgangspunt gebruikt voor de provinciale begroting 2025. Bij de eerste 
begrotingswijziging wordt vervolgens de definitieve begroting 2025 van het IPO verwerkt in 
de begroting van de provincie

Bestuur Beemsterboer

20 JA21 Kelly Uiterwijk 146 Leges We zien met name bij de mileubelastende activiteiten lasten van 4,7 mln 
tegenover inkomsten van 5 ton. Dit is voor slechts 10,5 dekkend. Is het 
(technisch) mogelijk de kostendekkendheid van leges op dit onderdeel te 
verbeteren?

In 2019 is besloten dat de tarieven voor de vergunningsaanvragen te baseren op de 
gemiddelde tijdsbesteding van de vergunningsaanvraag. Ook de milieuleges worden 
gebaseerd op de gemiddelde tijdsbesteding.  M.i.v. 2024 heeft de provincie weer de 
mogelijkheid om milieuleges te heffen. Met de provincies zijn afspraken gemaakt om in de 
1ste twee jaar hetzelfde aantal uren voor de vergunningverlening te hanteren, omdat er nog 
geen ervaring met deze vergunnignsaanvragen is opgedaan. De Omgevingswet is immers 
per 1 januari 2024 in werking getreden. Medio september 2024 moeten wij ook constateren 
dat er weinig milieuvergunningen zijn/worden aangevraagd. Voor ons reden om de 
legesopbrengst milieuvergunningen voorzichtig te ramen. Mocht het aantal aanvragen 
toenemen dan wordt de raming 2025 bijgesteld. De lasten verbonden aan de 
vergunningverlening zijn gebaseerd op gebaseerd op de geraamde kostenopgave van o.a. de 
Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied. De omgevingsdienst ontvangt een zogenoemde 
lumpsumbijdrage voor de vergunningverlening. Er is derhalve geen directe relatie tussen de 
bijdrage die de omgevingsdiensten voor de vergunningverlening ontvangen. De 
legesopbrengst is gebaseerd op de gemiddelde tijdsbesteding per vergunningsaanvraag. De 
legesopbrengst is afhankelijk van het werkelijke aantal vergunningsaanvragen dat in een 
jaar wordt ingediend.  Met de provincies is afgesproken dat na 2 jaar de werkelijke 
tijdsbesteding per vergunningsaanvraag wordt geevalueerd en zonodig wordt bijgesteld, 
hetgeen weer gevolgen heeft voor de hoogte van de legestarieven.

Bestuur Rommel

21 JA21 Kelly Uiterwijk 226 en 
verder

Subsidies We zien een heel aantal subsidies doorgestreept. Zijn deze subsidies niet 
verstrekt, doorgeschoven of is er nog een andere verklaring voor deze 
doorgestreepte subsidies? 

Het klopt dat deze subsidies niet verstrekt worden in het begrotingsjaar en/of worden 
doorgeschoven naar een volgend jaar. Zoals bij de behandeling van de TBW 2024 in de 
commissie Bestuur is besproken, zal in volgende P&C producten een toelichting worden 
gegeven op de reden van doorstrepen.

Bestuur Rommel

22 JA21 Kelly Uiterwijk 226 en 
verder

Subsidies We zien hier de subsidies buiten uitvoeringsregeling. Is er ook een lijst van 
structurele subsidies beschikbaar?

De lijst buiten uitvoeringsregeling is de juridisch grondslag om begrotingssubsidies te 
regelen. Op de lijst bij de begroting staan de beoogde ontvangers met daarachter het 
maximale subsidiebedrag. Deze grondslag is vereist voordat er een begrotingssubsidie 
verstrekt kan worden. De lijst geeft dus niet aan welke subsidies er daadwerkelijk verleend 
zijn. De unit subsidies publiceert elk half jaar alle subsidieregelingen en -verleningen (zie 
bijgevoegde link). De subsidies voor Probiblio en Fauna Beheereenheid keren jaarlijks terug.

Subsidieregister en 
kennisgeving 
staatssteun - 
Provincie Noord-
Holland

Bestuur Rommel

Pagina 5 van 39

https://www.noord-holland.nl/Loket/Subsidies/Subsidieregister_en_kennisgeving_staatssteun
https://www.noord-holland.nl/Loket/Subsidies/Subsidieregister_en_kennisgeving_staatssteun
https://www.noord-holland.nl/Loket/Subsidies/Subsidieregister_en_kennisgeving_staatssteun
https://www.noord-holland.nl/Loket/Subsidies/Subsidieregister_en_kennisgeving_staatssteun
https://www.noord-holland.nl/Loket/Subsidies/Subsidieregister_en_kennisgeving_staatssteun


Beantwoording Memorie van Antwoord Begroting 2025

Id Fractie: Naam 
vragensteller 
PS- of duo-lid

Pagina-
nummer 

Programma,  
beleidsdoel en/of 
hoofdstuk

Vraag Antwoord Hyperlink Commissie Portefeuille-
houder

23 VVD Jeroen Boer Staan 
geen 
pagina 
nummers 
online

Bereikbaarheid 
Infrastructuur 
verduurzamen, 
verbeteren en in 
stand houden

2.1   Bij de uitvoering van projecten hanteren we circulariteit en 
duurzaamheid als belangrijkste criteria. In 2025 verwijderen we zwerfafval 
bevorderen we de biodiversiteit langs de bermen en de oevers.
Vraag 1. Welke andere criteria gelden bij de uitvoering van projecten?
Vraag 2. Waarom is er gekozen om circulariteit en duurzaamheid als 
belangrijkste criteria aan te wijzen? Waarom bijvoorbeeld niet 
betaalbaarheid of veiligheid?

  1. Naast duurzaamheid zijn ook bereikbaarheid, veiligheid, leefbaarheid, tevredenheid, 
kosten (betaalbaarheid) belangrijke criteria bij de uitvoering van projecten, zie ook nota 
infrastructurele kapitaalgoederen 2024-2028.  
2. Duurzaamheid (inclusief circulariteit) is bij de uitvoering van projecten een belangrijk 
criterium, maar prefereert niet boven de ander criteria.  Het was dan ook beter geweest als 
in de begroting had gestaan “belangrijk” in plaats van “belangrijkste”. 
Want alle bovenstaande criteria zijn belangrijk bij de uitvoering van projecten en worden op 
een evenwichtige manier toegepast.  Zodat een project betaalbaar, veilig en op een 
duurzame manier wordt uitgevoerd, met daarbij zo weinig mogelijk hinder voor de omgeving 
en de (weg)gebruikers. 

Ruimte Olthof

24 BBB Arie Griffioen, 
duo-lid

226 t/m 
238

Subsidies buiten de 
uitvoeringsregeling

Welke criteria houdt GS aan om deze lasten als subsidies te presenteren? De lasten moeten in de begroting opgenomen zijn en voldoen aan het behalen van onze 
provinciale doelen.  

Bestuur Rommel

25 BBB Arie Griffioen, 
duo-lid

226 t/m 
238

Subsidies buiten de 
uitvoeringsregeling

De subsidies variëren van E 9.000 tot E 5.697.359. Kunnen PS- en duo-
leden desgewenst inzage krijgen in de onderbouwing van subsidies, de 
criteria voor toewijzing van subsidies en de financiële verantwoording van 
de ontvangers van de subsidies, en zo ja, op welke wijze?

De unit subsidies beoordeelt de subsidieaanvraag op relevante wet- en regelgeving. De 
verleningsbeschikking is een regulier GS besluit en wordt 2 keer per jaar gepubliceerd op 
onze website. De financiële verantwoording wordt door de ontvanger naar de unit subsidie 
gestuurd en daar gecontroleerd. Het vaststellingsbesluit is ook een regulier GS besluit. 
Financiële verantwoordingen van subsidie-ontvangende instellingen en 
vaststellingsbesluiten publiceren wij verder niet.  

Subsidieregister en 
kennisgeving 
staatssteun - 
Provincie Noord-
Holland

Bestuur Rommel

26 D66 Wesley van der 
Heijden 

30 Bevorderen gezonde 
leefomgeving 

Bij de financiële ontwikkelingen gaan de meeste bullets over 2024. Zijn er 
over die onderwerpen ook zaken te melden over 2025? 

De activiteiten die de provincie uitvoert voor gezonde leefomgeving werden gefinancieerd 
vanuit de reserve gezonde leefomgeving. In het nieuwe coalitieakkoord is dit omgezet naar 
structureel budget. Uitzondering hierbij voor lopende regelingen die nog gefinancieerd 
worden uit het restant budget dat hiervoor nog beschikbaar is in de reserve gezonde 
leefomgeving. De omvang van deze onttrekking wordt zichtbaar bij de jaarrekening 2024.

leefomgeving Olthof/Kocken

27 D66 Wesley van der 
Heijden 

69 6.1 veerkrachtige en 
circulaire economie 

Onder 1.3 staat we starten een verkenning naar…. Wordt daarbij ook 
gebruik gemaakt van kennis bij andere provincies die al zo’n strategie 
hebben?

Ja, ten aanzien van het onderwerp ‘verdozing’ werken we samen met alle provincies en de 
rijksoverheid in het zogenaamde ‘Grip op grootschalige bedrijfsvestigingen’ traject. In dit 
Grip-traject wordt gewerkt aan gezamenlijke beleidslijnen over grootschalige 
bedrijfsvestigingen. We werken eraan om deze landelijke aanpak te vertalen naar specifieke 
afspraken voor Noord-Holland. Dit koppelen we zoveel mogelijk aan bestaande afspraken, 
processen en instrumenten voor onder meer behoefteramingen, regionale programmering 
van werklocaties, de actualisering van de Omgevingsvisie en de Omgevingsverordening. 

Bestuur Rommel
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28 D66 Wesley van der 
Heijden 

70 6.1 Onder 2.1 staat we onderzoeken hoe we het mkb effectief kunnen 
ondersteunen. Op welke wijze vindt dat onderzoek plaats? Hoe wordt PS 
hierover geïnformeerd of op welke wijze kunnen we meedenken in het 
onderzoek?

Met dit onderzoek bedoelen wij dat we een beeld en mening vormen van het geheel 
(‘ecosysteem’) van fondsen en instrumenten voor innovatief en duurzaam mkb waar de 
provincie als eigenaar of partner bij betrokken is. Wij doen dit in het verlengde van een 
onderzoek dat wij door SEO laten doen naar de effecten van de MIT-regeling in Noord-
Holland, als aanvulling op een landelijke evaluatie van de MIT. Wij zullen u dit MIT-
onderzoek wanneer het gereed is opsturen. De inzichten die wij krijgen bij het bestuderen 
van het ecosysteem en mogelijke nieuwe acties zullen wij meenemen in de nieuwe 
Uitvoeringsagenda duurzame en circulaire economie 2025 – 2028 die op dit moment wordt 
voorbereid en nogmaals met de commissie Bestuur wordt besproken voor vaststelling.

Bestuur Rommel

29 D66 Wesley van der 
Heijden 

87 Risico’s Hoe komt het dat de deelneming aan de ROM een groot risicogedrag heeft 
en zo’n hoge risicoscore? Wat doen we om die risico’s te mitigeren?

Bij de oprichting van de ROM is, net als bij de andere fondsen, het risicopercentage met een 
ruime marge ingeschat op zo’n 30%. Dit om te voorkomen dat we bij (onverwachte) 
negatieve ontwikkelingen onze reservering m.b.t. het weerstandsvermogen zouden moeten 
verhogen. Nu de ROM een aantal jaar bezig is zijn we opnieuw aan het kijken of de hoogte 
van het risicopercentage nog correct is of dat het wellicht naar beneden kan worden 
bijgesteld. Hierbij kijken we ook naar de percentages bij de andere fondsen van de provincie 
(PDENH en INH).

Bestuur Rommel

30 D66 Wesley van der 
Heijden 

91 Risico’s U legt de relatie tussen personeelsschaarste en de doorloop van projecten. 
Hoeveel van de onderbesteding over de afgelopen jaren (in euro’s) is te 
verklaren door personeelsschaarste? Hoeveel is dat ten opzichte van de 
totale onderbesteding?

Het risico personeelsschaarste valt onder risico’s die niet te kwantificeren zijn. Het is te 
verwachten dat het niet kunnen aantrekken van voldoende (gekwalificeerd) personeel een 
effect heeft op de doorlooptijd van projecten. Deze relatie is echter, door een veelvoud van 
factoren op de doorlooptijd van projecten, niet te kwantificeren en de onderbesteding in het 
verlengde hiervan ook niet. 

Bestuur Rommel

31 D66 Wesley van der 
Heijden 

96 Schuldquote Welk maximum percentage hanteert GS als maximum netto schuldquote 
voor de komende jaren? 

De provincie hanteert geen maximum netto schuldquote. Als richtlijn voor de netto 
schuldquote wordt 130% gehanteerd. Gezien deze de komende jaren wordt overschreden 
wordt er momenteel gewerkt aan een visie op de kengetallen waarbij de provincie ook een 
vergelijking met andere provincies maakt. 

Bestuur Rommel

32 D66 Wesley van der 
Heijden

190 Reserves Is het mogelijk om per bestemmingsreserve een overzicht te krijgen wat 
doorkijkt tot 2032 op basis van het vigerende beleid. 

Gezien de termijn van onze meerjarenraming die 4 jaar vooruitkijkt beschikken wij op dit 
moment niet over een doorkijk tot en met 2032 voor al onze reserves op basis van het 
vigerende beleid.

Bestuur Rommel

33 D66 Wesley van der 
Heijden 

227 Subsidies Waarom is de subsidie ODNZKG capaciteit groen staal doorgestreept? Deze subsidie kent een einddatum van 31-12-2024. De OD NZKG kan, daar Tata steel nog 
geen vergunningaanvraag heeft ingediend, niet het volledige bedrag voor 31-12-2024 
besteden. Daarom is uitstel aangevraagd bij het ministerie voor besteding van de subsidie 
tot 31-12-2025. Wij wachten nog op het besluit van het ministerie in dezen.

leefomgeving Olthof
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34 D66 Wesley van der 
Heijden 

Voordrac
ht pagina 
2

- Welke keuzes door PS gemaakt bij de kaderbrief maken dat de begroting uit 
evenwicht is? Hoeveel komen we nu tekort?

Omdat het begrotingssaldo de optelsom is van alle positieve en negatieve bijstellingen in de 
begroting is het niet mogelijk hier specifieke keuzes voor aan te wijzen. Alle bijstellingen met 
een negatief financieel effect zijn samen de oorzaak van het tekort op de begroting. Dit 
betreffen zowel de amendementen bij de kaderbrief om bezuinigingen die in de kaderbrief 
waren opgenomen te schrappen maar ook de bijstellingen met een negatieve financiële 
impact in de begroting zelf zoals weergegeven op pagina 10 en 11 van de begroting. De 
meest omvangrijke nadelige bijstellingen zijn de hogere rentelasten en de lagere acressen in 
het provinciefonds vanuit de meicirculaire.

Bestuur Rommel

35 D66 Wesley van der 
Heijden 

Voordrac
ht pagina 
2

- Waarom moeten we nu al een besluit nemen over de positieve saldi voor 
‘25 en ‘26? In het verleden hebben we gezien dat er best veel verschil zit 
tussen de begroting en de jaarrekening. Hoe zeker is het dat we op deze 
saldi uitkomen?

GS adviseren in de voordracht om het positieve saldo voor de jaren 2025 en 2026 aan de 
algemene reserve toe te voegen. Of dit ook gebeurt is een keuze van uw Staten zelf, er is dus 
geen sprake van moeten. Voor de argumentatie achter dit advies verwijzen wij naar de 
toelichting op besluitpunt 2 in de voordracht. Het is zo goed als zeker dat er gedurende 2025 
nog ontwikkelingen zullen zijn die het saldo zullen beïnvloeden. Echter, dit hoeft een besluit 
van uw Staten over waar u het begrotingssaldo dat wij op dit moment voorzien voor wilt 
aanwenden niet in de weg staan.

Bestuur Rommel

36 D66 Nina Sophie 
Vroom

74 Monumenten U schrijft bij monumenten het volgende: De begrote lasten in 2025 nemen 
verder af. Dit komt doordat er geen stortingen zijn en minder onttrekkingen 
plaatsvinden in de reserves. In de onderliggende reserves van dit 
beleidsdoel moeten de bestedingsplannen nog worden verwerkt. Wat 
bedoelt u precies? Als er nog geen bestedingsplan is, is het toch logisch dat 
de lasten afnemen? Wanneer verwacht u de bestedingsplannen ? 

We hebben aangegeven dat voor de reserve monumenten in 2028 nog geen ontrekking 
geraamd is omdat er voor dat jaar nog geen bestedingsplan was. De bestedingsplannen 
worden voor een periode van 4 jaar opgesteld, volgend jaar zal bij de begroting 2026 ook het 
jaar 2028 meegenomen worden.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

37 D66 Nina Sophie 
Vroom

45 Doorfietsroutes Welke ambitie heeft GS per jaar qua doorfietsroutes ‘op eigen gebied’? 
Hoeveel en welke worden er gestart en welke worden er gerealiseerd? 
Welke gemeenten hebben al een aanvraag gedaan voor subsidie? 

Er is geen specifieke ambitie voor doorfietsroutes per jaar ‘op eigen gebied’. De ambitie is 
om in 2040, samen met partners, het vastgestelde regionale fietsnetwerk gereed te hebben 
(waaronder de doorfietsroutes op eigen infra). Om deze ambitie te realiseren zijn in het IMPI 
meerdere doorfietsrouteprojecten opgenomen. Op dit moment gaat het om 14 projecten, 
waarvan 10 in de studie- of planfase en 4 in de realisatiefase. De projecten bevinden zich 
verspreid over de hele provincie. Dit jaar zijn er al subsidies voor doorfietsroutes 
aangevraagd door de gemeenten Dijk en Waard, Hoorn, Den Helder, Hollands Kroon, 
Schagen, Uitgeest, Gooise Meren en Haarlem. Deze subsidies zijn ook al verleend. Voor een 
gedetailleerd overzicht van de status van de doorfietsroutes wordt verwezen naar de 
Voortgangsrapportage Doorfietsroutes 2023 op de site van de provincie. Deze wordt elk jaar 
geactualiseerd.

Ruimte Olthof
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38 D66 Nina Sophie 
Vroom

45 Doorfietsroutes Hoe wordt er, gezien de verschillende subsidieaanvragen van gemeenten, 
voor gezorgd dat doorfietsroutes zo veel mogelijk op elkaar aansluiten?  

Het netwerk van doorfietsroutes is vastgelegd, waarmee is geborgd dat deze logisch op 
elkaar aansluiten. In elke regio maken we afspraken over de prioriteiten binnen het netwerk 
van doorfietsroutes en welke routes we als eerste gaan oppakken. Binnen die prioritering is 
het aansluiten en afmaken van routes van A naar B een belangrijk criterium. Tegelijkertijd 
wordt ook gekeken hoe zoveel mogelijk bereikt kan worden met de beschikbare middelen 
door werk-met-werk te maken. Dat kan ervoor zorgen dat projecten op één route in de tijd 
op andere momenten in uitvoering komen. Hierdoor sluiten ze in 1e instantie nog niet op elkaar 
aan, maar op termijn wel.

Ruimte Olthof

39 D66 Nina Sophie 
Vroom

47 Visie publieke 
mobiliteit

Op welke manier is deelmobiliteit precies een onderdeel van de 
toekomstbestendige concessie? Wat wordt er precies bedoeld met ‘We 
starten met de verdere implementatie van de Visie Publieke Mobiliteit 
(bijvoorbeeld de uitwerking van deelmobiliteit)’? 

Onlangs is de Visie Publieke Mobiliteit vastgesteld. Publieke mobiliteit gaat over al het 
vervoer waarvoor reizigers geen eigen vervoermiddel kunnen of willen gebruiken. Van deur 
tot deur. Denk aan treinen, bussen en buurtbussen, maar ook aan deelmobiliteit (bijv 
fietsen en ov-taxi’s). Passend bij de wensen van de reiziger. Deelmobiliteit maakt onderdeel 
uit van het bereikbaar houden van de provincie. Ov-knooppunten en hubs spelen hierin een 
rol. Goede ketenreisvoorzieningen voor een snelle en betrouwbare deur-tot-deur reis 
dragen bij aan de verbetering van de bereikbaarheid. Deelmobiliteit kan het ov versterken bij 
de invulling van het voor- en natransport. Of en op wat voor wijze deelmobiliteit onderdeel 
kan zijn van een concessie moet nog worden onderzocht. Eerste invulling vindt plaats in de 
regio Gooi en Vechtstreek waar we voornemens zijn om te starten met de uitrol van een 
deelfietssysteem. De opgedane ervaringen worden vervolgens ook benut in de andere 
regio's van de provincie.

Ruimte Olthof

40 D66 Nina Sophie 
Vroom

74 MRA programma 
Kunst, Cultuur en 
Erfgoed

Hoe wordt er bijgedragen aan het MRA-programma Kunst, cultuur en 
erfgoed en het Cultuurprofiel Noord-Holland Noord?

Er wordt vanuit PNH zowel faciliterend, ondersteunend als financieel bijgedragen aan het 
MRA programma Kunst, cultuur en erfgoed en het cultuurprofiel NHN. Ambtelijk is de 
provincie aangesloten bij de  werkgroepen van de kerngemeenten. De gedeputeerde sluit 
aan bij bestuurlijke overleggen. In NHN zit de gedeputeerde het brede overleg met 
gemeenten BO cultuur NHN voor. Jaarlijks wordt vanuit PNH ca. € 20.000,- bijgedragen aan 
zowel het uitvoeringsprogramma MRA, als NHN. 

Leefomgeving Olthof

41 D66 Nina Sophie 
Vroom

74 Verduurzaming sport- 
en cultuurfaciliteiten

Hoeveel sport- en cultuurfaciliteiten zijn er in 2024 verduurzaamd door 
subsidie van Noord Holland, en hoeveel staan er op het programma voor 
2025? 

Er zijn in 2024 geen subsidies verstrekt vanuit provincie Noord-Holland aan verduurzaming 
van sport- en cultuurfaciliteiten, omdat er geen regelingen beschikbaar waren. Voor 2025 
wordt dit uitgewerkt. 

Leefomgeving Olthof

42 D66 Nina Sophie 
Vroom

34 Bestuurlijke regie 
Schiphol

Staat de samenwerking van de Bestuurlijke Regie Schiphol (waarmee wordt 
gewerkt aan het versterken van de leefomgevingskwaliteit in de NOVEX-
schipholregio) samen met het Rijk nog, gezien het nieuwe kabinet en haar 
plannen rondom Schiphol? Is hier inmiddels een nieuwe inzet nodig? 

De samenwerking is solide geborgd in het uitvoeringsprogramma NOVEX-schipholregio. 
Vooralsnog heeft de minister de gezamenlijke doelen uit het ontwikkelperspectief en het 
uitvoeringsprogramma onderschreven. Wij hebben binnenkort een overleg met de minister 
om dat te bevestigen. Wij houden deze minister scherp op het realiseren van die 
gezamenlijke doelen.  

Ruimte Rommel

43 D66 Nina Sophie 
Vroom

nvt Coalitieakkoord Wat is de stand van zaken rondom de ambitie uit het coalitieakkoord om 
Noord-Holland Noord aan te merken als cultuurregio?  

In maart 2024 is cultuurregio Noord-Holland Noord officieel door het ministerie van  OCW 
erkend als landelijke cultuurregio. Dit is bekrachtigd middels een brief aan de cultuurregio 
en een bezoek van de toenmalige staatssecretaris van cultuur, Fleur Gräper aan de 
cultuurregio NHN. 

leefomgeving Olthof
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44 PvdA Tim Wagelaar 227 Lijst subsidies 
buiten 
uitvoeringsregeling

In de “Lijst subsidies buiten uitvoeringsregeling” is “de specifieke uitkering 
voor de uitbreiding van de capaciteit van de omgevingsdiensten Noord-
Holland voor de vergunningverlening in het kader van de maatwerkaanpak 
Tata Steel” doorgestreept.

Betekent dit dat deze uitkering is komen te vervallen? En zo ja, welke 
gevolgen heeft dat voor de Noord-Hollandse (financiële) positie in de 
vergunningverlening?  

Deze subsidie kent een einddatum van 31-12-2024. De OD NZKG kan, daar Tata steel nog 
geen vergunningaanvraag heeft ingediend, niet het volledige bedrag voor 31-12-2024 
besteden. Daarom is uitstel aangevraagd bij het ministerie voor besteding van de subsidie 
tot 31-12-2025. Wij wachten nog op het besluit van het ministerie in dezen.

leefomgeving Olthof

45 D66 Wesley van der 
Heijden 

9 Structureel 
evenwicht Om vast te kunnen stellen of er sprake is van een structureel evenwicht, 

wordt gekeken of de structurele lasten lager zijn dan de structurele baten. 
In de tabel hieronder blijkt dat dit voor het laatste jaar van de 
meerjarenraming niet het geval is. Dit heeft vooral te maken met de 
verlaging van het provinciefonds en de hogere rentelasten. Dit houdt in dat 
enkel vanaf het jaar 2028 de jaarlijks terugkerende lasten niet volledig 
worden gedekt door jaarlijks terugkerende baten.

U schrijft het bovenstaande en geeft aan dat de begroting over 2028 niet in 
evenwicht zou zijn, terwijl dat juist het enige jaar is waar de lasten lager zijn 
dan baten. Kunt u de tekst uit de begroting verklaren?

Uit de onderste regel van de tabel ('structureel begrotingssaldo') blijkt dat het saldo van 
structurele baten en lasten in de jaren 2025, 2026 en 2027 een negatief teken hebben. Dit 
betekent dat de structurele baten in die jaren hoger zijn dan de structurele lasten. Dit 
betekent een voordeel voor de provincie. In 2028 is dat juist andersom.

Bestuur Rommel

46 D66 Wesley van der 
Heijden 

9 Begrotingsevenwicht Voorziet u dat na indiening van de begroting onze provincie onder preventief 
toezicht geplaatst gaat worden? 

Dat is niet aan de orde. Dat kan gebeuren als de begroting structureel niet in evenwicht is. 
Hiervan is geen sprake bij de provincie Noord-Holland.

Bestuur Rommel

47 D66 Wesley van der 
Heijden 

9 Begrotingsevenwicht Wanneer bent u van plan om met bezuinigingsvoorstellen te komen om de 
jaren na '26 in evenwicht te brengen?

Bij de Kaderbrief 2026. Bestuur Rommel

48 D66 Sijmen Mülder 62 Regisseren landelijk 
gebied

Gaat u in de definitieve versie van de begroting het programma 5.5 
beëindigen aangezien het Rijk het PPLG de nek heeft omgedraaid?

Het Rijk heeft het NPLG stopgezet.Dit betekent niet automatisch dat ook het PPLG vervalt. 
Daarnaast blijven de opgaven in het landelijk gebied die onder 5.5 vermeld staan nog 
bestaan. 

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

49 D66 Sijmen Mülder 63 Regisseren landelijk 
gebied 

U schrijft onder de eerste bullet op pagina 63 dat er voor capaciteit 4 
miljoen beschikbaar is. In de tabel staat 8,9 miljoen. Wat doen we voor die 
andere 4,9 miljoen? 

In 2025 is € 0,9 miljoen geraamd voor proceskosten, € 2 miljoen voor voorfinanciering 
mocht dat nodig zijn door een timing van de Spuk-ontvangst en € 2 miljoen voor een 
eventueel gat tussen de kosten van de koplopers en het budgetplafond van de Spuk. 

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

50 D66 Wesley van der 
Heijden 

5 Brede 
ontwikkelingen 
provincie

Waarom zijn de ontwikkelingen in de brede basismonitor voor natuur en 
recreatie zo negatief? Wanneer kunnen we plannen tegemoet zien die dat 
verbeteren?

De ontwikkeling voor natuur is stabiel, de huidige situatie is licht negatief. Dit komt doordat 
de biodiversiteit  in Noord-Holland sterker daalt dan in de rest van Nederland. De ruimte 
voor recreatie is gemiddeld minder voor inwoners van Noord-Holland omdat het relatief 
verstedelijkte provincie is.  Zo heeft de provincie Noord-Holland relatief minder 
natuurgebied en groenblauwe ruimte per inwoner. 

Landelijk 
gebied/Bestuu
r

Kocken/Romm
el
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51 D66 Laurien 
Berkvens

7 Algemeen Leiden de Rijksbegrotingen gepresenteerd op Prinsjesdag tot wijzigingen in 
de aannames rond het vervallen van de vrijstelling MRB op elektrische 
voertuigen en de invoering van het nieuwe verdeelmodel Provinciefonds?

Uit de Miljoenennota blijkt dat kortingspercentages op het MRB-tarief voor emissievrije 
personenauto's zijn aangepast ten opzichte van de Voorjaarsnota. Het kortingspercentage 
was eerst 40% in de jaren 2026 t/m 2028 en 35% in 2029 en 30% in 2030. Uit de 
Miljoenennota blijkt dat dit percentage is gewijzigd naar 25% en dat de korting na 2029 
stopt. Over de afspraken in de voorjaarsnota aangaande compensatie voor de verlengde 
vrijstelling wordt niets gezegd, dus het ligt in de rede dat de provincies nog steeds voor de 
gederfde inkomsten worden gecompenseerd.  Over het nieuwe verdeelmodel zijn geen 
concrete- of nieuwe meldingen gedaan.

Bestuur Rommel

52 D66 Laurien 
Berkvens

7 Algemeen Welke plannen uit de Rijksbegrotingen gepresenteerd op Prinsjesdag zijn 
van invloed op de Provinciebegroting

De plannen die de provinciebegroting het meest direct beïnvloeden zijn:

- De gewijzigde koers op natuur en het landelijk gebied. Met het schrappen van het 
transitiefonds en het creëren van een aantal nieuwe regelingen ontstaat hier een nieuwe 
situatie die ook invloed zal hebben op de provinciebegroting.

- Dat specifieke uitkeringen worden overgeheveld naar het Provinciefonds met een 
efficiëntiekorting (budgetkorting) van 10%.

- Uit de Miljoenennota blijkt dat de tariefkorting op emissievrije personenauto’s verlaagd 
wordt. Bij de Voorjaarsnota liep de korting van 40% in 2026 naar 30% in 2030. In de 
Miljoenennota is aangegeven dat dit verlaagd wordt naar 25% tussen 2026 en 2029 (zie 
hieronder). In 2030 wordt de korting geheel opgeheven. Eerder heeft het Rijk aangegeven 
dat provincies gecompenseerd worden voor deze kortingen. De verlaging van de korting 
houdt voor de provincies in dat meer geld bij de bezitters van de voertuigen geïnd wordt en 
minder geld door de provincies ontvangen zal worden van het Rijk. Wij gaan er nog steeds 
vanuit dat het Rijk de volledige korting compenseert.

Daarnaast zullen veel plannen in de RIjksbegroting een indirect effect hebben op de 
provinciebegroting. 

Bestuur Rommel

53 D66 Laurien 
Berkvens

3 Vreemd vermogen Wordt er nog steeds nieuw vreemd vermogen aangetrokken? Kunt u in dat 
geval de stijgende rentelasten uitsplitsen in het deel wat per jaar extra 
wordt uitgegeven aan nieuw vreemd vermogen en de stijging van 
rentelasten van vreemd vermogen wat al eerder is aangetrokken?

Ja, er wordt nog steeds nieuw vreemd vermogen aangetrokken. Op dit moment is de omvang 
van het vreemd vermogen € 160mln. In de paragraaf Financiering is terug te vinden met 
welke bedragen aan vreemd vermogen rekening gehouden is in onze begroting. De rentelast 
behorende bij de huidige financiering welke deels afloopt in 2025 (€ 70mln en rente % 
3,485) en deels in 2026 (€ 90mln en rente % 3,164). 

Bestuur Rommel

54 CDA Dennis Heijnen 9 Structureel 
Evenwicht

er wordt gesproken over een structureel evenwicht t/m 2027. Is er ook 
sprake van een structureel evenwicht als er geen vreemd vermogen wordt 
aangetrokken?

Of er sprake is van een structureel evenwicht wordt bepaald aan de hand van de baten en 
lasten in onze begroting. Wanneer wij investeringen financieren met vreemd vermogen heeft 
dit alleen impact op de baten en lasten via de afschrijvingen en de rentelasten die volgen uit 
deze investeringen. Het aantrekken van vreemd vermogen heeft, behalve de impact van de 
rentelasten dus geen impact op het evenwicht in onze begroting. Wel leidt het aantrekken 
van vreemd vermogen tot een verslechtering van onze financiële positie zoals uitgedrukt in 
onze P&C cyclus via de kengetallen 'schuldquote' en 'solvabiliteit'.  

Bestuur Rommel
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55 CDA Simon Dijk 34 Hoofdstuk 3.1: Regie 
voeren ruimtelijke 
ordening

''We monitoren de werking van de regels in de Omgevingsverordening 
NH2022 bedoeld om meer ruimte voor wonen mogelijk te maken. In het 
bijzonder in het provinciaal landschap en beschermd landschap. Mocht 
deze monitoring daartoe aanleiding geven, dan zullen we actie nemen.''

Wat wordt er bedoeld met ‘’mocht deze monitoring daartoe aanleiding 
geven, dan zullen we actie nemen’’?

Mocht uit de monitoring blijken dat er te veel ongewenste ontwikkelingen plaatsvinden, kan 
de Omgevingsverordening op dit punt worden aangepast.

Ruimte Rommel

56 D66 Laurien 
Berkvens

33 Ruimte en Wonen Op welke manier en op welke termijn (vooraf of achteraf) monitort de 
Provincie of gemeentelijke plannen inderdaad in lijn zijn met de 
Omgevingsverordening NH2022 en welke instrumenten heeft de Provincie 
met het nieuwe stelsel van de Omgevingswet om op te treden indien dat 
niet het geval is?

De provincie heeft verschillende instrumenten tot haar beschikking om te monitoren en in te 
grijpen indien nodig.
Afstemming en samenwerking bestuursorganen, volgens art. 2.2. OW (vooraf)
-	Gemeenten zijn verplicht om hun plannen in lijn te brengen met de provinciale 
Omgevingsverordening NH2022. Voorafgaande aan de vaststelling van een (omgevings)plan 
door de gemeenteraad kan de provincie een advies uitbrengen op het ontwerpplan. 
-	De provincie heeft overleg met de gemeenten bij de voorbereiding van plannen. Dit zorgt 
ervoor dat gemeentelijke plannen in een vroeg stadium aansluiten bij provinciale belangen.
-	Daarnaast worden we (als een van de ketenpartners) door de gemeenten uitgenodigd om 
deel te nemen aan de Omgevingstafel, waar de complexe plannen worden behandeld en 
beoordeeld. 
Instrumenten om in te grijpen bij strijdigheid (achteraf)
1.	Zienswijze: voordat een (omgevings)plan definitief wordt vastgesteld, kan de provincie 
een zienswijze indienen, als het plan niet voldoet aan de Omgevingsverordening NH2022. 
Dit is een eerste stap om de gemeente te wijzen op de provinciale belangen. De gemeente is 
verplicht om de provincie te informeren wanneer het een provinciale zienswijze niet 
overneemt. 
2.	Reactieve interventie: de provincie kan een besluit van de gemeenteraad vernietigen of 
buiten werking stellen wanneer het plan strijdig is met provinciaal beleid. Dit instrument 
zorgt ervoor dat provinciale regels voorrang hebben als gemeentelijke plannen hiermee in 
conflict komen.
3.	Beroep: de provincie kan altijd in beroep tegen een omgevingsplan ook wanneer er geen 
zienswijze is ingediend. 

Ruimte Rommel

57 D66 Laurien 
Berkvens 

33 Ruimte en Wonen U schrijft “ de Provincie wil regie nemen in de ruimtelijke ordening, door het 
volgende na te streven ….”onder voorwaarden bieden we ruimte aan 
initiatieven aan de randen van de bebouwing, onder meer bij  dorpen en 
kernen”. Kunt u aangeven hoe het verruimen van woningbouw in het 
buitengebied leidt tot meer regie op de ruimtelijke ordening? 

Een van de manieren om regie op de ruimte te voeren is via regels in de 
Omgevingsverordening. In de ontwerp-wijziging van de Omgevingsverordening zijn regels 
opgenomen waarbinnen gemeenten plannen voor woningbouw aan kernen en dorpslinten in 
Beschermd landschap kunnen vormgeven. 

Ruimte Rommel
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58 D66 Laurien 
Berkvens

34 Ruimte en Wonen In welk stadium staat de verkenning naar de mogelijkheden om verouderde  
glastuinbouwgebieden te transformeren? Wat zijn de resultaten tot nu toe?

Er heeft een ambtelijke voorverkenning plaatsgevonden. De verkenning zelf is nog niet 
gestart. Er is wel een onderzoek voor de Greenport Aalsmeer gestart in januari en nu bijna 
afgerond, die inzicht geeft in de totale glastransformatieopgave, de problematiek, aanpak, 
strategie en inzet van instrumentaria in dit gebied. Op basis van dit onderzoek willen we de 
verkenning starten. 

Ruimte Rommel

59 D66 Laurien 
Berkvens

34 Ruimte en Wonen Wat zijn de criteria bij de monitoring van woningbouwprojecten in het 
provinciaal en bijzonder provinciaal landschap op basis waarvan u actie 
zou ondernemen? Welke instrumenten heeft u om actie te ondernemen?

We monitoren welke woningbouwontwikkelingen plaatsvinden in beschermd landschap. 
Mochten er ongewenste ontwikkelingen plaatsvinden, kunnen we bepalen of dit aanleiding 
geeft om de regels aan te passen.

Ruimte Rommel

60 D66 Laurien 
Berkvens

34 Ruimte en Wonen Wat zijn de hoofdvragen van de evaluatie t.a.v. de regels omtrent agrarische 
en niet-agrarische bedrijfslocaties? Welke uitkomsten uit de evaluatie 
zouden aanleiding geven voor meer ruimte voor woningbouw bij deze 
bedrijfslocaties?

De evaluatie start dit najaar. De evaluatie heeft als doel om te onderzoeken of de huidige 
regeling volstaat of dat meer ruimte kan worden gegeven voor compenserende woningbouw 
bij vrijkomende agrarische bebouwing.

Ruimte Rommel

61 D66 Laurien 
Berkvens

35 Ruimte en Wonen Welke criteria heeft u vooraf opgesteld om te bepalen of de pilots van  actief 
grondbeleid een succes zijn? Op welke manier gaat u deze pilots vervolgens 
evalueren? 

Omdat het pilots betreft komt er geen vastgesteld kader met voorwaarden. Wel zal een 
afwegingskader worden gehanteerd dat helpt bij het afwegen van de provinciale doelen. Dit 
bevat vragen als:  
1.           Is er sprake van een bovenlokale opgave?
2.           Heeft de gemeente alle mogelijke instrumenten ingezet?
3.           Willen de provincie en de gemeente een actievere rol voor de provincie?
4.           Draagt de opgave voldoende bij aan (meerdere) provinciale beleidsdoelstellingen?
5.           Kan de provincie een doorslaggevende bijdrage leveren in de versnelling van de 
woningbouw?
Als een pilot zich aandient zal in nauwe samenwerking met de betreffende gemeente een 
concrete casus worden uitgewerkt. Over het afwegingskader en de concrete projecten 
worden PS nader geïnformeerd.

Ruimte Beemsterboer/
Rommel

62 D66 Laurien 
Berkvens

37 Ruimte en Wonen U schrijft: “we brengen de mogelijkheden in beeld voor een van de twee 
pilots die we in de actieagenda wonen hebben toegezegd op het gebied van 
actief grondbeleid.” Waarom maar een van de twee pilots?  En wanneer zal  
PS dit ontvangen?

Dit betreft het begrotingsjaar 2025, waarin we 1 pilot verwachten. Beide pilots zullen 
gedurende de looptijd én na afloop worden geëvalueerd op doeltreffendheid (in welke mate 
draagt de financiering bij aan de versnelling van de woningbouw) en doelmatigheid 
(efficiënte van inzet van capaciteit en middelen). 
Wanneer een concrete casus zich aandient zullen PS nader worden geïnformeerd over het 
project en de evaluatie.

Ruimte Beemsterboer

63 D66 Laurien 
Berkvens

36 Ruimte en Wonen Op welke manier wordt efficiënte en effectieve besteding van de subsidies 
uit het Investeringskader woningbouw gemonitord?

Over de voortgang en inzet van de middelen van het Investeringskader wordt jaarlijks 
gerapporteerd aan PS, zoals dat ook gedaan is bij het OV-Fonds. Daarnaast gaat het 
Investeringskader uit van actieve betrokkenheid van de provincie, waardoor we goed zicht 
houden op de voortgang van projecten. 

Ruimte Beemsterboer/
Olthof

64 D66 Laurien 
Berkvens

 36 Ruimte en Wonen Wanneer stuurt u de evaluatie t.a.v. wonen voor winkels naar PS toe? De evaluatie wordt in oktober naar PS gestuurd. Ruimte Beemsterboer/
Rommel
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65 D66 Laurien 
Berkvens

37 Ruimte en Wonen Hoe wordt de mogelijkheid voor een Provinciaal projectbureau onderzocht? 
Welke criteria wegen mee? En betreft dit een intern onderzoek of wordt er 
een extern bureau ingeschakeld? 

Een extern bureau voert de 'verkenning provinciaal of regionaal projectmanagement bureau 
versnellen woningbouw Noord-Holland' uit. Op basis van een behoeftepeiling bij een aantal 
representatieve gemeenten worden mogelijke varianten voor een projectmanagement 
bureau in beeld gebracht, waarbij bestaande en werkende oplossingen worden 
meegenomen en mogelijke tussenvormen worden bedacht. Het hieruit volgend advies over 
welke variant het beste aansluit bij doelen, behoeften van gemeenten, en de provinciale 
organisatie wordt eind Q1 2025 verwacht.

Ruimte Beemsterboer

66 D66 Laurien 
Berkvens

37 Ruimte en Wonen Heeft de Provincie op regioniveau voldoende inzicht in de 
doelgroepontwikkelingen van alle verschillende doelgroepen waarmee in 
de volkshuisvestingsplannen rekening moet worden gehouden? Uit welke 
onderzoeken of databases worden de gegevens gehaald? 

De prognose van de woningbehoefte is de basis voor de woningbouwafspraken. De 
provincie zorgt ervoor dat de landelijke cijfers van de CBS en Primos prognose worden 
vertaald naar de lokale en regionale woningbehoefte, hoofdzakelijk kwantitatief. Samen met 
de gemeenten en regio's wordt hierop weer een nadere uitwerking van de kwalitatieve 
woningbehoefte gedaan, met informatie over (o.a.) doelgroepen, inkomen, etc. 

Ruimte Beemsterboer

67 D66 Laurien 
Berkvens

37 Ruimte en Wonen Welke mogelijkheden en instrumenten heeft de Provincie om niet alleen de 
marktpartijen te volgen bij ontwikkelingen rond biobased en circulair 
bouwen, maar dit ook verder te stimuleren?

Op dit moment stimuleren we biobased bouwen op verschillende manieren: de uitvoering 
van de afspraak hierover in de woondeals en in de convenanten Toekomstbestendig 
Bouwen en Houtbouw MRA, de Kansen voor West openstelling circulair bouwen, provinciale 
deelname aan de werkgroep biobased bouwen van de NH bouwstroom en met kennisdeling 
o.a. met een kennisprogramma van de Stichting C-creators.
Zoals in de Actieagenda Wonen opgenomen gaan we op basis van de huidige initiatieven en 
stimuleringsmaatregelen vanuit de provincie een aanpak voor Noord-Holland formuleren 
die aansluit bij Nationale Aanpak Biobased Bouwen. De staten worden hierover in het eerste 
kwartaal van 2025 geïnformeerd. 

Ruimte Beemsterboer

68 CDA Simon Dijk 36 Hoofdstuk 3.2: 
Versnellen en 
programmeren 
woningbouw

‘’We geven ook een impuls aan kleinere projecten en woningbouw voor 
leefbare kernen We willen inzicht krijgen in de effecten (financieel, 
speculatief, administratief en draagvlak) van de inzet van een actief 
grondbeleid door het uitvoeren van twee pilotprojecten.’’

Wat voor pilotprojecten zijn dit?

Omdat het pilots betreft komt er geen vooraf uitgewerkt en vastgesteld kader in de vorm van 
voorwaarden. Wel wordt een afwegingskader gehanteerd dat helpt bij het afwegen van de 
provinciale doelen. Dit bevat vragen als:  
1.           Is er sprake van een bovenlokaal probleem?
2.           Heeft de gemeente alle mogelijke instrumenten ingezet?
3.           Willen de provincie en de gemeente een actievere rol voor de provincie?
4.           Draagt de opgave voldoende bij aan (meerdere) provinciale beleidsdoelstellingen?
5.           Kan de provincie een doorslaggevende bijdrage leveren in de versnelling van de 
woningbouw?
Als een pilot zich aandient zal in nauwe samenwerking met de betreffende gemeente een 
concrete casus worden uitgewerkt. Over het afwegingskader en de concrete projecten 
wordt PS nader geïnformeerd.

Ruimte Beemsterboer
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69 CDA Simon Dijk 48 Hoofdstuk 4.2: 
Openbaar Vervoer 
waarborgen

‘’Met de extra gelden uit de Motie Bikker en het aanvullende budget uit de 
Kaderbrief 2024 zijn we vooralsnog in staat deze tegenvallers op te vangen. 
Voor de langere termijn is deze ontwikkeling zorgelijk. Er lijkt weinig geld te 
zijn voor extra ambities in het OV.’’

Wat zijn de gevolgen als het budget voor het OV niet wordt aangevuld? 

Het ov-budget is bedoeld voor het laten rijden van bussen. Indien we meer/nieuwe ambities 
hebben (denk aan de hubvisie, uitrol publieke mobiliteit, verbetering toegankelijkheid etc.) 
dan zal hiervoor aanvullend budget beschikbaar moeten komen. De komende tijd worden 
de ambities verder uitgewerkt (ov is immers ook een oplossing voor de verschillende 
opgaven waar we voor staan) en kunnen we een indicatie geven van de kosten. Of we alle 
ambities dan waar kunnen maken hangt af van het beschikbaar komen van budget. 

leefomgeving Olthof

70 CDA Dennis Heijnen 66 Hoofdstuk 5.6: 
Versterken kansrijke 
landbouw

er wordt aangegeven dat GS in afwachting is van Rijksmiddelen om de PAS-
melders te realiseren. Wanneer wordt daar duidelijkheid over verwacht? 
Hoeveel Rijksmiddelen zijn er nodig voor punt 7.1?

Het loket voor het benutten van de eerste tranche van de SPUK RPMP staat inmiddels open 
en Noord-Holland maakt daar ook gebruik van voor de pilot Texel. Wij dienen een aanvraag 
in voor het maximum van 7,9 miljoen. Met deze middelen kunnen we na de pilot Texel  
meteen vervolgstappen zetten.

Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

71 CDA Dennis Heijnen 69 Hoofdstuk 6.1: 
Bevorderen van een 
veerkrachtige en 
circulaire economie

waar is de inzet van de provincie op toerisme terug te vinden? Waar in de 
begroting is het aangenomen amendement A-15 op de kaderbrief 2025 voor 
behoud van 200.000 euro voor toerisme verwerkt?

De provinciale inzet op Toerisme staat beschreven in de “Visie Recreatie en Toerisme 
2030”. Omdat de voorgenomen bezuiniging middels het amendement is verworpen, hebben 
ook geen mutaties in de begroting plaatsgevonden.

Bestuur Rommel

72 CDA Dennis Heijnen 74 Hoofdstuk 6.2: 
Behouden van 
kwaliteit van erfgoed

wat wordt bedoeld met “In de onderliggende reserves van dit beleidsdoel 
moeten de bestedingsplannen nog worden verwerkt.”?

We hebben aangegeven dat voor de reserve monumenten in 2028 nog geen ontrekking 
geraamd is omdat er voor dat jaar nog geen bestedingsplan was. De bestedingsplannen 
worden voor een periode van 4 jaar opgesteld, volgend jaar zal bij de begroting 2026 ook het 
jaar 2028 meegenomen worden.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

73 CDA Dennis Heijnen 74 Hoofdstuk 6.3: 
Bijdragen aan 
verbeteren van de 
kwaliteit cultuur en 
voorzieningen 

bij punt 4.1 wordt melding gemaakt van voorzieningenakkoorden. Wat is het 
tijdspad waarop we deze voorzieningenakkoorden kunnen verwachten?

In overleg met gemeenten en instellingen (cultuur en sport)  worden de opgaven voor 
voorzieningen nog nader verkend en bekeken welke inzet van de provincie hierop nodig is. 
We verwachten hier in het eerste kwartaal van 2025 meer duidelijkheid over te hebben, 
zodat een mogelijk tijdspad kan worden uitgezet. 

leefomgeving Olthof

74 CDA Dennis Heijnen 96-100 Hoofdstuk 3.1: 
Weerstandsvermoge
n en 
risicobeheersing

wat zijn de gevolgen van een sterk oplopende netto schuldquote. In de 
begroting wordt dit meermaals als risico of een verhoogd risicoprofiel 
omschreven. Wat zijn die risico’s?

Een sterk oplopende netto schuldquote betekent dat de schulden van de provincie groter 
zijn dan het eigen vermogen. Deze verhouding zelf vormt niet direct een risico, echter duidt 
een toenemende schuldquote op hogere rentelasten en afschrijvingen aan die niet 
aangewend kunnen worden voor andere doelstellingen. 

Bestuur Rommel

75 CDA Dennis Heijnen 101 Hoofdstuk 3.1: 
Weerstandsvermoge
n en 
risicobeheersing

wat is het risico van de verwachte solvabiliteitsratio? Solvabiliteit van de provincie geeft een indicatie over de mate waarin de provincie haar 
schulden op de lange termijn kan aflossen. Het risico bij een dalende solvabiliteitsratio is 
het niet kunnen voldoen van verplichtingen op de lange termijn.  

Bestuur Rommel

76 CDA Dennis Heijnen 107 Hoofdstuk 3.3: 
Financiering

is er een maximum aan het vreemde vermogen dat de provincie mag 
hebben uitstaan?

Zowel in de Financiele verordening als in het Financieringsstatuut als in de wet is er geen 
sprake van een maximum aan omvang van toegestane leningen voor de provincie bepaald.  
In de paragraaf Weerstandsvermogen zijn een aantal kengetallen opgenomen met 
betrekking tot de financiele positie van de provincie. Een van deze kengetallen betreft de 
schuldquote. 

Bestuur Rommel

77 CDA Dennis Heijnen 107 Hoofdstuk 3.3: 
Financiering

waarom wordt er (behouden kleine bedragen in 2025 en 2026) geen 
rekening gehouden met aflossing van de lening en alleen met de rentelast? 
Is GS niet voornemens de aangegane leningen af te lossen? 

De huidige aangegane leningen hebben een looptijd van 1 of 2 jaar. Doordat de looptijd van 
de aan te gane leningen nog niet bekend is, is er ook geen rekening gehouden met 
aflossingen. Tot op heden gaat het om fix leningen (aflossing aan het einde van de looptijd). 

Ruimte Rommel
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78 CDA Dennis Heijnen 164 Hoofdstuk 4.2: 
Meerjarenraming 

er wordt in de komende jaren fors meer onttrokken aan de reserves dan er 
wordt gestort. Dit verschil is het grootst bij het programma natuur. Wat is de 
relatie met de nieuwe financieringssystematiek van dekken via reserves 
naar dekken via structurele budgetten? 

Het is inderdaad ons beleid om structurele uitgaven met structurele inkomsten te dekken. 
Bij de uitwerking van dat beleid houden we rekening met zowel de aard van de activiteiten 
als met de reeds gespaarde middelen in reserves. Voor het programma natuur, dat deels 
een incidenteel karakter heeft, ligt het in de rede om de reeds gespaarde middelen uit de 
reserves in te zetten. 
In algemene zin is de systematiek van onze begroting zo, dat bepaalde onttrekkingen uit 
reserves nog tijdelijk doorlopen en de omslag naar het inzetten van structurele budgetten 
later plaatsvinden. Dit verklaart op totaalniveau de trend van een dalende netto onttrekking 
uit reserves in de meerjarenraming.

Bestuur Rommel

79 VVD Joost van Gilse 14 Trends uit de brede 
basismonitor

U schrijft "Het beeld voor werklocaties en detailhandel bij het thema ruimte 
en wonen is positief. De
markten voor detailhandel, kantoren en bedrijventerreinen zijn in balans." 
Hoe rijmt u dit met het tekort aan bedrijventerreinen volgens het Ruimtelijk 
Voorstel, "terwijl de ruimte die nodig is voor omslag naar circulaire 
economie ontbreekt" en "het tekort dat dreigt aan droge bedrijventerreinen, 
vooral in de MRA"?

Bij de huidige Brede Basismonitor wordt vooral gekeken naar de huidige situatie. Positief is 
dat op werklocaties en in de detailhandel de leegstand is gedaald. Op bedrijventerreinen 
kan in de toekomst krapte ontstaan. 

Ruimte Rommel

80 VVD Joost van Gilse 34 3.1 Regie voeren 
ruimtelijke ordening

Bij punt 1.8 schrijft u: "In 2024 vindt een evaluatie plaats van de regels 
omtrent voormalige agrarische en niet-agrarische bedrijfslocaties (VAB's). 
Als deze evaluatie aanleiding geeft om de regels in de 
Omgevingsverordening NH2022 aan te passen om meer ruimte te bieden 
voor woningbouw, dan gaan we dat doen." Wat is de stand van zaken van 
deze evaluatie en op welke aspecten vindt de evaluatie plaats?

De evaluatie start dit najaar. De evaluatie heeft als doel om te onderzoeken of de huidige 
regeling volstaat of dat meer ruimte kan worden gegeven voor compenserende woningbouw 
bij vrijkomende agrarische bebouwing.

Ruimte Rommel

81 CDA Simon Dijk 50 1.1 Uitvoering geven 
aan het integraal 
Meerjarenprogramm
a Infrastructuur 
2025-2029 (iMPI). 

''Voor komende jaren zijn in ieder geval oevertrajecten, kunstwerken en 
remmingswerken
voorzien voor het doorlopen van de studiefase. In 2025 zitten meerdere 
projecten in de
realisatiefase, waaronder meerdere kunstwerken, oevertraject. en, HOV-
verbindingen en
wegreconstructies.''

Vraag: zijn deze trajecten goed op elkaar afgestemd? Worden er problemen 
verwacht met de doorstroming? Zo ja, welke?

De projecten in het iMPI worden op elkaar afgestemd, zodat alle opgaven op hetzelfde 
traject of asset meegenomen worden in één project. Door werk-met-werk te maken 
proberen we de hinder te beperken. 
In de regio's wordt in RegioRegie tussen alle wegbeheerders, openbaar vervoer en de nood- 
en hulpdiensten afgestemd over de hinder en omleidingsroutes van alle projecten en 
evenementen die in uitvoering gaan. Verminderde doorstroming is echter niet te 
voorkomen, zeker niet met de komende vervanging- en renovatieopgave bovenop het 
reguliere onderhoud. Wel voorkomen we dat zoveel mogelijk op de omleidingsroute van één 
wegbeheerder een andere wegbeheerder de weg openbreekt voor een uitvoeringsproject of 
dat het Openbaar Vervoer tegelijkertijd werkzaamheden of buitendienststellingen heeft.
Uitdagender zijn de niet geplande werkzaamheden, zoals we bijvoorbeeld afgelopen jaar 
hebben ervaren met Rijkswaterstaat die met spoed een verzwakte brug in de A7 moest 
renoveren. De korte termijn waarop dit soort projecten in uitvoering worden gebracht, 
noodgedwongen, veroorzaakt meer hinder dan gebruikelijk is.

Ruimte Olthof

Pagina 16 van 39



Beantwoording Memorie van Antwoord Begroting 2025

Id Fractie: Naam 
vragensteller 
PS- of duo-lid

Pagina-
nummer 

Programma,  
beleidsdoel en/of 
hoofdstuk

Vraag Antwoord Hyperlink Commissie Portefeuille-
houder

82 CDA Simon Dijk 44 4.1 Realiseren 
perspectief 
mobiliteit

''Het regionale fiets- en voetgangersnetwerk gaan we verbeteren en het 
aantal
verkeersslachtoffers gaan we flink naar beneden brengen.''

Vraag: welke maatregelen worden er getroffen om te kunnen garanderen 
dat het aantal verkeersslachtoffers naar beneden gaat?

Het geven van een garantie is helaas niet mogelijk, aangezien we niet alles zelf in de hand 
hebben, maar we werken er met alle partners, zoals gemeenten, maatschappelijke 
organisaties en politie, hard aan om een flinke daling van het aantal verkeersslachtoffers te 
bereiken. Dat doen we door onze inspanningen te richten op locaties en groepen waar het 
risico op een ongeval met letsel het grootst is. De afgelopen jaren is geïnvesteerd in kennis 
en data om deze manier van werken mogelijk te maken. Er wordt gewerkt aan de veilige 
inrichting van de provinciale wegen en met subsidies wordt geïnvesteerd in veilige 
gemeentelijke wegen en verkeerseducatie. Met de politie wordt gewerkt aan gerichte 
handhaving op snelheid, rijden onder invloed en afleiding in het verkeer. Hiermee maken we 
de kans zo groot mogelijk dat alle weggebruikers veilig van A naar B komen.

Ruimte Olthof

83 CDA Willemien 
Koning

13 Trends uit de brede 
basismonitor

Hoe kan het dat Noord-Holland negatief scoort op innovatiekracht? 
Hoe kunnen we daar extra aandacht aan besteden?

Noord-Holland scoort iets onder het Nederlandse gemiddelde voor de uitgaven aan R&D als 
% van het bbp. Mogelijk vanwege haar relatief grote dienstensector. Deze is doorgaans 
minder R&D-intensief dan bv de hightech industrie, die in sommige andere provincies 
relatief groot is. De absolute R&D-uitgaven groeien al jaren en zijn de hoogste na Zuid-
Holland en Noord-Brabant.

Bestuur Rommel

84 CDA Willemien 
Koning

14 Trends uit de brede 
basismonitor

Het is positief dat de luchtkwaliteit verbeterd, dat de kwaliteit van 
zwemwater en grondwater voldoet aan de normen. Dat de emissies voor 
ammoniak en fosfaat in Noord-Holland relatief laag zijn. 
Heeft de provincie hier een persbericht aan gewijd aan dit positieve nieuws 
of is de provincie(GS) van plan om dat te gaan doen? 

Op 15 juli 2024 is een persbericht gewijd aan de Brede Basismonitor met enkele van deze 
uitkomsten.

Brede Basismonitor 
Noord-Holland: 
voorzieningen en 
openbaar vervoer 
dichtbij - Provincie 
Noord-Holland

Leefomgeving Olthof/Kocken

85 CDA Willemien 
Koning

37 3.2 Versnellen en 
programmeren 
woningbouw

Waarom ziet de provincie het als haar taak om ruimte aan te bieden/te 
helpen vinden voor de opslag van circulaire bouwmateriaal? Hoe gaat dat 
gebeuren en welke kosten zijn daarmee gemoeid? 

Op dit moment voeren we een verkennend onderzoek uit naar de behoefte en 
mogelijkheden van grondstoffenhubs in Noord-Holland. Het is gericht op de haalbaarheid 
en relevantie van het opzetten van grondstoffenhubs in de provincie met de focus op de rol 
die de provincie kan spelen.

Ruimte Olthof

86 CDA Willemien 
Koning

54 5.1 Beschermen en 
ontwikkelen van 
natuur

Versterken kansrijke landbouw. Er wordt hier en op andere pagina’s 
verwezen naar het PPLG. Gaat het PPLG toch nog door en kunnen deze 
onderdelen daar nog in uitgewerkt worden? 
Zo niet, wat gaan we dan doen? 

Het Rijk heeft het NPLG stopgezet.Dit betekent niet automatisch dat ook het PPLG vervalt. 
Het onderdeel kansrijke landbouw kan of in het PPLG worden uitgewerkt of in het 
afzonderlijke landbouwbeleid.

Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

87 CDA Willemien 
Koning

55 5.1 Beschermen en 
ontwikkelen van 
natuur

De reserve Groen wordt in 2026 negatief. Dat mag niet. Wat is de oplossing 
daarvoor? Moet er dan extra gestort worden of moet er minder worden 
onttrokken? Of is er een andere oplossing? 

Om de begroting sluitend te maken is nu bijna alle programmering uit 2026 geschrapt. Dit is 
niet houdbaar, dus komen we bij de EBW met een herprogrammering om de pijn te verdelen 
over 2 jaren. Dit dreigend tekort vraagt om een gesprek over het vervolg met het Rijk, maar 
ook binnen de provincie en de inzet van extra eigen middelen voor de afronding van het 
NNN. Of daar uiteindelijk voor gekozen wordt is een politieke keuze.

Landelijk 
Gebied

Kocken
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88 CDA Willemien 
Koning

56 5.2 Beheren van 
natuur

Bij onderdeel wat gaan we doen- wordt niet benoemd dat we doelen zoals 
meer weidevogels willen bereiken door beter beheer van predatoren. Dat 
lijkt ons wel noodzakelijk. Is dat onderdeel van wat we gaan doen of nog 
niet? 

Predatorenbeheer is geen doel op zich. Beheer van predatoren kan wel onderdeel uitmaken 
van een bredere aanpak voor weidevogels in gebieden waar dit nodig is en er geen 
alternatieven voorhanden zijn. Momenteel is beheer van de vos mogelijk in enkele 
belangrijke  weidevogelleefgebieden op basis van het faunabeheerplan vos.

Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

89 CDA Willemien 
Koning

63 5.5 Regisseren 
Provinciaal 
Programma 
Landelijk Gebied

Er wordt eind 2024 duidelijkheid verwacht over de Rijksmiddelen voor het 
PPLG. Hoe moeten wij de bedragen in de huidige begroting lezen? Komt 
daar nog geld bij uit de Rijksmiddelen of zijn die al meegenomen? Zo ja voor 
welk deel? 

De beschikking voor de Spuk (specifieke uitkering) is onlangs ontvangen. De bedragen 
zullen in de Eerste begrotingswijziging 2025 aan de begroting worden toegevoegd. 

Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

90 CDA Willemien 
Koning

65 5.6 Versterken 
kansrijke landbouw

Wanneer vindt de jaarlijkse bijeenkomst met Statenleden en agrariërs 
plaats en hoeveel agrariërs worden daarvoor uitgenodigd? 

In oktober 2024 vindt de bijeenkomst plaats, streekdiner met ondernemers en statenleden, 
totaal circa 100 deelnemers. De opzet voor de bijeenkomst in 2025 is nog niet vastgesteld.

Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

91 CDA Willemien 
Koning

65 5.6 Versterken 
kansrijke landbouw

Is er in de begroting elk jaar een bedrag meegenomen voor de 
werkzaamheden van het Stivas?  

Er is geen jaarlijks bedrag opgenomen voor Stivas. Wij kijken wel projectgewijs hoe we 
werkzaamheden kunnen uitbesteden.

Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

92 PvdA Tino Wallaart 6 Financiële begroting 
in een oogopslag

In de Begroting 2025 bedraagt het begrotingssaldo 2025 € 99.051.Hoe hoog 
was het begrotingssaldo 2025 in de meerjarenraming van de Begroting 2022 
(t-4)?  

In de begroting 2025 bedraagt het saldo van baten en lasten, dus exclusief stortingen en 
onttrekkingen aan reserves, €99 miljoen nadelig. In de begroting 2022 bedroeg het 
geraamde saldo van baten en lasten in 2025 €35 miljoen voordelig.

Bestuur Rommel

93 PvdA Tino Wallaart 223 Overzicht lasten en 
baten per taakveld

 In de Begroting 2025 zijn de inkomsten uit het Provinciefonds voor 2025 
geraamd op  € -294,6 miljoen. Hoe hoog waren de geraamde inkomsten uit 
het Provinciefonds voor 2025 in de Begroting 2022 (t-4)?

In de Begroting 2022 bedroegen de geraamde inkomsten uit het Provinciefonds in 2025 
€235,1 miljoen.

Bestuur Rommel

94 CDA Willemien 
Koning

66 5.6 Versterken 
kansrijke landbouw

Hoeveel PAS-melders kunnen met de verwachte Rijksmiddelen 
gelegaliseerd worden?

Er zijn vier tranches verdeeld over drie jaren 2024-2025-2026. Er is op dit moment ongeveer 
226 miljoen beschikbaar. Als niet alle Noord-Hollandse PAS-melders daarmee kunnen 
worden opgelost, moet er een andere oplossing gevonden worden. Wij gaan er vanuit dat 
het kabinet van zins is om voor elk ten onrechte onstane illegale situatie een voorziening te 
vinden

Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

95 PvdA Tino Wallaart 223 Overzicht baten en 
lasten per taakveld

In de Meicirculaire 2025 Provinciefonds is de ‘totaal uitkering 
provinciefonds’ voor 2025 voor Noord-Holland becijferd op €-302,3 miljoen 
(zie rekenmodel meicirculaire tabblad ‘uitkomsten 2025’ cel I-15). Waarom 
is de raming in de Begroting € 7,7 miljoen lager?

Dit heeft te maken met het feit dat uw Staten bij de Kaderbrief 2025 besloten hebben om bij 
het berekenen van de opcenten meerjarig rekening te houden met een autonome groei van 
2% van de opbrengst opcenten. Daarnaast houden wij rekening met het feit dat hybride 
auto's vanaf 2025 voor 100% belast worden en dus ook zorgen voor een hogere opbrengst 
van de opcenten. Deze hogere verwachte opbrengst opcenten zorgt ook voor een hogere 
aftrek in het provinciefonds. Beide genoemde onderwerpen zijn niet verwerkt in de 
meicirculaire.

Bestuur Rommel

Pagina 18 van 39



Beantwoording Memorie van Antwoord Begroting 2025

Id Fractie: Naam 
vragensteller 
PS- of duo-lid

Pagina-
nummer 

Programma,  
beleidsdoel en/of 
hoofdstuk

Vraag Antwoord Hyperlink Commissie Portefeuille-
houder

96 PvdA Tino Wallaart 225 Overzicht van lasten 
en baten per 
taakveld

 Hoe komt het dat de inkomsten uit het Provinciefonds ieder jaar 
(structureel) fors hoger uitpakken dan in de meerjarenbegroting t-4 
geraamd?

Dit heeft te maken met het feit dat uw Staten bij de Kaderbrief 2025 besloten hebben om bij 
het berekenen van de opcenten meerjarig rekening te houden met een autonome groei van 
2% van de opbrengst opcenten. Daarnaast houden wij rekening met het feit dat hybride 
auto's vanaf 2025 voor 100% belast worden en dus ook zorgen voor een hogere opbrengst 
van de opcenten. Deze hogere verwachte opbrengst opcenten zorgt ook voor een hogere 
aftrek in het provinciefonds. Beide genoemde onderwerpen zijn niet verwerkt in de 
meicirculaire. Vanaf 2026 worden elektrische auto's ook deels belast. Ook dit zorgt voor 
een hogere opbrengst aan opcenten maar hierdoor ook voor een hogere aftrek in het 
provinciefonds.

Bestuur Rommel

97 PvdA Tino Wallaart 105 3.3 Financiering Wat is de credit rating van de provincie Noord-Holland? Wij voeren periodiek gesprekken met zowel onze huisbankier als de BNG. Tijdens deze 
gesprekken wordt aandacht geschonken aan de financiele kengetallen van de provincie 
Noord-Holland. Wij hebben tot op heden geen onderzoek gedaan naar de credit rating van 
de provincie Noord-Holland.

Bestuur Rommel

98 PvdA Tino Wallaart 53 Programma 5 Natuur 
en Landelijk Gebied

Programma 5.5. Regisseren Provinciaal Programma Landelijk Gebied. 
Waaraan worden de voorziene uitgaven besteed (8,9 miljoen), nu uit het 
regeerprogramma blijkt dat het kabinet niet doorgaat met het NPLG?

Het Rijk heeft het NPLG stopgezet.Dit betekent niet automatisch dat ook het PPLG vervalt. 
Daarnaast blijven de opgaven in het landelijk gebied die onder 5.5 vermeld staan nog 
bestaan. Zie ook antwoord  vraag 50.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

99 PvdA Tino Wallaart 55 Beschermen en 
ontwikkelen van de 
natuur

SPUK L16. In de Begroting 2024 was een vergelijkbare tekst opgenomen. 
Hoe moeten wij de tekst van Begroting 2025 nu begrijpen? In de Begroting 
2025 staat: ‘In 2024 wordt uitsluitsel  over de tweede tranche verwacht’.  
Wat is de precieze planning hiervoor?

Onze aanvraag wordt momenteel beoordeeld door het ministerie van LVVN. We verwachten 
in oktober 2024 een beschikking van het Rijk te ontvangen. 

Landelijk 
gebied

Kocken

100 PvdA Tino Wallaart 56 Beheren van natuur In vergelijking met de begroting 2024 zijn de doelen voor beheren van de 
natuur aangepast. Bij is bij drie doelen is het woord ‘effectief’ weggehaald: 
doel 1, doel 3 en doel 5. Wat is de achtergrond van deze tekstwijziging? En 
wat betekent het voor de betreffende doelen in 2025

De opsomming van de doelen zijn tekstueel meer op één lijn gebracht; de inzet voor de 
beheerdoelen blijft ongewijzigd. 

Landelijk 
gebied

Kocken

101 PvdA Tino Wallaart 61 Betrekken van onze 
partners bij 
bescherming en 
beheer van groen

punt 3.1 (aquapunctuur etc).  Klopt het dat er in regel 1 van deze alinea 
eigenlijk ‘2025’ moet staan? De tekst is exact hetzelfde als in 2024. Wat is 
er in 2024 gebeurd en welke aanvullende doelen worden voor 2025 gesteld?

Ja dit klopt. In 2024 werd uitvoering gegeven aan de uitvoeringsagenda waterrecreatie 2021- 
2025. Een aanvullende doelstelling voor 2025 zijn meekoppelkansen binnen de eigen 
organisatie en assets, voornamelijk de vaarwegen.

Bestuur Rommel

102 PvdA Tino Wallaart 64 Versterken kansrijke 
landbouw

Punt 3, ‘We versterken en verduurzamen de landbouw’. In de begroting van 
2024 was in deze doelstelling met betrekking tot het gemeenschappelijk 
landbouwbeleid slechts sprake van ‘verduurzamen’. Welke door PS 
geaccordeerde beleidswijziging (in de voedselvisie of elders) vormt de 
grondslag van deze aanpassing? Wat houdt de geïntroduceerde versterking 
in en hoe verhoudt de inzet daarop zich in 2025 tot de verduurzaming?

We willen hier een sterke landbouw die in staat is bij te dragen aan de opgaven voor klimaat, 
stikstof, biodiverstieit en waterkwaliteit. Het betreft bijvoorbeeld bedrijfsopvolging en 
samenwerking. We willen geen afwenteling op het verdienvermogen. Dit is onderdeel van 
het GLB.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

Pagina 19 van 39



Beantwoording Memorie van Antwoord Begroting 2025

Id Fractie: Naam 
vragensteller 
PS- of duo-lid

Pagina-
nummer 

Programma,  
beleidsdoel en/of 
hoofdstuk

Vraag Antwoord Hyperlink Commissie Portefeuille-
houder

103 PvdA Tino Wallaart 64-66 Versterken kansrijke 
landbouw

Punt 7, PAS-melders etc. ‘We overwegen om middelen beschikbaar te 
stellen’. Op pagina 66 staat bij de uitwerking van dit punt (7.1): ‘Wij 
verwachten Rijksmiddelen om PAS-melders te legaliseren’. Hoe moet PS 
deze passages lezen? Alleen middelen beschikbaar stellen die het Rijk 
uittrekt? Of ook uit de eigen middelen geld uittrekken voor deze ‘provinciale 
kop op landelijk beleid’? En om hoeveel geld gaat dit dan? Met welke 
dekking?

Wij verwachten dat het Rijk garant staat voor de kosten, omdat het Rijk verantwoordelijk is 
voor een oplossing in dit dossier, maar wij zijn bereid om zelf voor te schieten waar dat 
nodig is. Dat kan conform het GS-voorstel voor de inzet van de gereserveerde PPLG 
middelen (uiteraard gedeeltelijk). Ook onderzoeken wij of we gericht stikstofuimte kunnen 
aankopen om pasmelders te legaliseren.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

104 PvdA Tino Wallaart 56 Het beheren van 
natuur

Hoe ontwikkelen de uitgaven voor faunaschade zich? Volstaat het bedrag 
van 2,5 miljoen per jaar extra (coalitieakkoord vanwege verlaging eigen 
bijdrage van 25 naar 5 procent) om binnen de begrote kaders te blijven?
   

De 2,5 miljoen extra was berekend op basis van taxatiedata uit voorgaande jaren. Uit 
prognoses blijkt dat het beschikbaar gestelde budget van 15,5 miljoen (waarin de 2,5 
miljoen in is verwerkt)  desondanks onvoldoende te zijn. Dat komt door andere 
ontwikkelingen zoals forse schades aan groentegewassen door houtduiven en ganzen en 
hogere schades aan zomergras.  De huidige  verwachting is dat we uitkomen op 23 miljoen 
voor dit jaar.

Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

105 PvdA Tino Wallaart 55 Beschermen en 
ontwikkelen van 
natuur

Hoe ontwikkelen de middelen voor SKNL, het subsidie-instrument voor 
kwaliteitsverbetering van natuur en landschap, zich in de 
meerjarenbegroting? Is er al dekking gevonden om de regeling voort te 
zetten op lange termijn

De planning voor de SKNL is sluitend gemaakt op de begroting. De onderliggende 
programmering wordt in het PNN 2025 verklaard. In de voordracht aan PS over de 
programmering wordt dit nader geduid en het proces toegelicht waarbinnen de gestelde 
vragen kunnen worden beantwoord. 

Landelijk 
Gebied

Kocken

106 PvdD Ilona Haas 7 Financiële begroting 
in een oogopslag

Het vervallen van de vrijstelling MRB op elektrische voortuigen zal toch (hier 
staat het alsof het niet zo is) een positief effect op onze inkomsten hebben? 
Hoe groot is die impact?

Het vervallen van de vrijstelling heeft een positief effect op het expolitatiesaldo. In IPO 
verband is een berekening/schatting gemaakt van het effect. Deze berekening/schatting 
hebben wij bij de Kaderbrief verwerkt. Hierbij zijn we uitgegaan van een positief effect van 
per saldo €6,5 miljoen in 2025 en een positief effect van €32,5 miljoen in de jaren daarna. 

Bestuur Rommel

107 PvdD Ilona Haas 11 Overzicht financiële 
ontwikkelingen

5.4 Welke maatregelen voor de verbetering van de waterkwaliteit vallen 
hieronder?

5.4 gaat over het verbeteren kwaliteit, benutten en beheren van water en een 
samenhangend pakket van maatregelen.  Via het landbouwportaal zijn er bijvoorbeeld 
subsidiemogelijkheden voor agrariërs  voor o.a. bodemcoaching en watermaatregelen. 
Verduurzaming van bollenteelt is geen onderdeel van de uitgaven voor  gezonde 
leefomgeving maar valt onder het onderdeel 5.6 versterken van kansrijke landbouw. 

Landelijk 
Gebied

Kocken

108 PvdD Ellinoor Jorna 13 Trends uit de Brede 
Basismonitor

Het gebruik van grondstoffen is gelijk gebleven in plaats van gedaald terwijl 
de provincie al langere tijd streeft naar een halvering in 2030 en volledig 
circulair in 2050. 

Welke concrete stappen worden er nu gezet om deze doelen toch te 
behalen? Gaan we deze doelen naar schatting nog halen?

Als de huidige trends en ontwikkelingen zich voortzetten, zal naar verwachting in 2030 het 
grondstofgebruik niet gehalveerd zijn. De concrete stappen die wij zetten op het gebied van 
circulaire grondstoffen kunt u in de huidige Actieagenda Circulaire Economie lezen. Heel 
kort samengevat zijn dit onder meer: het aanstellen van een ketenaanjager en een circulaire 
ambassadeur, een subsidieregeling voor circulaire ketens, een onderzoek naar 
afvalstromen en een onderzoek naar de ruimtelijke mogelijkheden van de teelt van 
biogrondstoffen. In januari wordt de het eindconcept van de uitvoeringsagenda duurzame 
en circulaire economie besproken met de commissie bestuur. Hierin staat toegelicht wat 
de provincie de komende jaren gaat doen om de transitie te versnellen. 

Bestuur Rommel

Pagina 20 van 39



Beantwoording Memorie van Antwoord Begroting 2025

Id Fractie: Naam 
vragensteller 
PS- of duo-lid

Pagina-
nummer 

Programma,  
beleidsdoel en/of 
hoofdstuk

Vraag Antwoord Hyperlink Commissie Portefeuille-
houder

109 PvdD Ilona Haas 14 Trends uit de Brede 
Basismonitor

“Tot 2024 is in provincie Noord-Holland ruim 52 duizend hectare 
Natuurnetwerk Nederland (NNN) ingericht. Hiermee ligt het percentage 
ingerichte natuur op 93 procent van de totale doelstelling voor 2027.”

Veel van die 52.000 ha NNN was al natuur, zoals de duinen. Hoeveel van de 
52.000 ha was al natuur, aan het begin van NNN (1990)?

Deze vraag is niet te beantwoorden binnen het tijdbestek dat beschikbaar is voor de 
beantwoording van deze technische vragen, omdat het nalopen van oude documenten uit 
de jaren negentig veel uitzoekwerk vraagt.  

Landelijk 
Gebied

Kocken

110 Volt Julia 
Schneemann

6 Natuur en Landelijk 
gebied

In 2028 is de begroting voor natuur en landelijk gebied gehalveerd ten 
opzichte van 2025. Wat verklaard deze daling?

Deze daling betreft een optelling van de tabellen zoals opgenomen onder 'Programma 5 
Natuur en Landelijk Gebied', Beleidsdoelen 5.1 t/m 5.6 (pagina's 53 t/m 67). Deze daling 
wordt voor het grootste gedeelte verklaard door lagere uitgaven t.l.v. de Reserve Groen, de 
Reserve Groene Uitweg, diverse Specifieke Uitkeringen (SPUK's) en het stoppen van de 
Decentralisatie Uitkering Waddengebied.

Landelijk 
Gebied

Kocken

111 PvdD Angeline 
Egbers

14 Trends uit de Brede 
Basismonitor

“De luchtkwaliteit in Noord-Holland is de afgelopen jaren verbeterd.”

Hoever ligt de luchtkwaliteit in Noord-Holland van de WHO-advieswaarden 
uit 2005?

De luchtkwaliteit bestaat uit kwaliteit van fijnstof en de concentratie stikstofdioxide (NO2). 
De WHO-advieswaarde van 2005 voor fijnstof is het jaargemiddelde van de concentratie 
PM2,5 lager is dan 10 µg/m3 en het jaargemiddelde van de concentratie PM10 lager is dan 
20 µg/m. Voor Noord-Holland was dit in 2023 respectievelijk 7 µg/m3 voor PM2,5 en 14 
µg/m3 PM10. De waarden liggen daarbij 3 µg/m3 en 6µg/m3 onder de WHO-advieswaarde 
uit 2005. De gemiddelde concentratie van NO2 in Noord-Holland was in 2023 10 µg/m, dit 
ligt 30µg/m onder 40 µg/m3 advieswaarde van WHO in 2005.

Leefomgeving Olthof

112 Volt Julia 
Schneemann

55 Natuur en landelijk 
gebied

Hoeveel hectare NNN wordt er tot 2027 gerealiseerd? Hoe veel hectare is 
de resterende opgave dan nog? 

De restantopgave per 1 januari 2024 is 4116 ha. Afgelopen jaar hebben we ca. 140 ha NNN 
gerealiseerd. Verwachting is dat we de komende jaren ook circa 150 ha per jaar zullen 
realiseren.

Landelijk 
Gebied

Kocken

113 PvdD Ilona Haas 14 Trends uit de brede 
basismonitor

Kan de monitoring van de basiskwaliteit natuur toegevoegd worden aan het 
monitoren van de kwaliteit van de natuur?

Momenteel bestaat er nog geen landelijke werkwijze voor de monitoring van de 
basiskwaliteit natuur. We zullen in overleg met het ministerie, in IPO verband, nader 
uitwerken of en op welke wijze de bestaande monitoring eventueel zal moeten worden 
uitgebreid. Dit zal dan ook de voorwaarden betreffen zoals inbedding in het reeds 
bestaande Netwerk  Ecologische Monitoring, te betrekken partijen en benodigde budgetten.  

Landelijk 
Gebied

Kocken

114 Volt Julia 
Schneemann

55 Natuur en landelijk 
gebied 

Er wordt geschreven dat de lasten van de reserve Groen slechts tot en met 
2025 zijn opgenomen, omdat de reserve anders negatief uitkomt. Hoe 
wordt dit gat opgevuld zodat de reserve dan niet negatief uitkomt? 

Om de begroting sluitend te maken is nu bijna alle programmering uit 2026 geschrapt. Dit is 
niet houdbaar, dus komen we bij de EBW met een herprogrammering om de pijn te verdelen 
over 2 jaren. Dit dreigend tekort vraagt om een  gesprek over het vervolg met het Rijk, maar 
ook binnen de provincie en de inzet van extra eigen middelen voor de afronding van het 
NNN.

Landelijk 
Gebied

Kocken
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115 Volt Julia 
Schneemann

57 Natuur en landelijk 
gebied 

Kunnen we inzicht krijgen in de specifieke kosten per beleidsdoel van 
‘beheren van natuur’, bijvoorbeeld: geld dat gaat naar agrarisch 
natuurbeheer, geld dat gaat naar invasieve exoten, of de tegemoetkoming 
van schade aan agrarische ondernemers? 

 Op verzoek van Provinciale Staten worden in de Begroting baten en lasten gepresenteerd 
per beleidsdoel en niet per taak of activiteit. Omdat het beheren van natuur een grote 
verscheidenheid aan activiteiten omvat zijn deze, afhankelijk van hun aard, onderdeel van 
bijna alle Beleidsdoelen vallend onder ‘Programma 5 Natuur en Landelijk Gebied’, waarbij 
per Beleidsdoel de diverse activiteiten over het algemeen ook nog eens uit meerdere 
dekkingsbronnen worden gedekt. Vanwege deze enorme verscheidenheid aan activiteiten, 
de daarmee samenhangende dekkingsbronnen en de spreiding over de diverse 
Beleidsdoelen waarvoor ze worden ingezet, is het op basis van de huidige begrotingsopzet 
niet mogelijk het door u gewenste totaalinzicht te verstrekken.

Landelijk 
Gebied

Kocken/Beems
terboer

116 Volt Julia 
Schneemann

60 Natuur en landelijk 
gebied 

Tussen 2026 en 2027 nemen de begrootte lasten sterk af. Dit wordt deels 
verklaard door het stoppen van de Decentralisatie Uitkering Waddengebied, 
(9.6 miljoen), wat is de verklaring voor de overige 1.7 miljoen? 

Dit betreft de geraamde onttrekking uit de Reserve Cofinanciering Wadden en heeft 
betrekking op project 'Building with Nature' waarvan de grootste kosten geraamd zijn in 
2026.

Landelijk 
Gebied

Kocken

117 PvdD Ellinoor Jorna 17 1.1 Faciliteren van 
het provinciaal 
bestuur

“2.2 Vanaf 2025 zijn er extra middelen voor communicatie en participatie. 
Deze middelen gaan naar activiteiten op het gebied van 
inwonersparticipatie, het scholierenprogramma, grote 
communicatiecampagnes, deelname aan Pride en aandacht voor het 
koloniale verleden (Keti Koti).”

1. Over wat voor activiteiten hebben we het dan, zijn hier voorbeelden van? 
2. Waarom is gekozen voor het richten op Keti Koti voor de aandacht voor 
het koloniale verleden? Gebeurt dit ook gedurende de rest van het jaar en zo 
ja, op welke manier?
3. Deelname aan de Pride schept het beeld van een inclusieve provincie 
maar er staat niets in het stuk over LHBTI rechten. Is er geld beschikbaar 
voor het ondersteunen van de veiligheid en inclusie van gemarginaliseerde 
groepen? 
4. Wordt er hiervoor ook overlegd met belangenorganisaties zoals COC en 
The Black Archives? 

1. Voorbeelden voor 2025 zijn onder meer de participatie rond Regie op de Ruimte (nieuwe 
Omgevingsvisie), de activiteiten uit het scholierenprogramma (gastles Belastingbazen, 
provinciespel, break-in box voor MBO, kinderpersconferentie en verschillende 
scholierenchallenges), de deelname aan de Canal Parade en Pride March van Pride 
Amsterdam, sponsoring van Keti Koti Festival en het organiseren van verschillende Keti Koti 
Dialoogtafels.    2. De aandacht voor het koloniaal verleden is breder. In 2022 en 2023 zijn er 
rond het jubileumjaar van de afschaffing van de slavernij al twee exposities georganiseerd in 
het provinciehuis. In 2024 was er een expositie in het kader van het koloniaal verleden in 
Indonesië. Daarna is in overleg met Provinciale Staten besloten elk jaar aandacht te blijven 
vragen voor het koloniaal verleden door het sponsoren van het Keti Koti Festival, het 
organiseren van Keti Koti Dialoogtafels en het beschikbaar stellen van het provinciehuis 
voor activiteiten rond dit thema. Zo vond op 17 juni de Noord-Hollandse Tula-
herdenkingsdag plaats in het provinciehuis.    3. Naast deelname aan Pride is er ook intern 
binnen de provinciale organisatie een beleid op het gebied van diversiteit en inclusie, onder 
andere gericht op de genoemde groepen. Dit gebeurt echter niet vanuit dit 
communicatiebudget, maar vanuit de budgetten voor bedrijfsvoering.     4. Ja. Beide 
genoemde organisaties zijn, net als andere belangenorganisaties, betrokken (geweest) bij 
verschillende genoemde activiteiten.

Bestuur Van Dijk
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118 PvdD Henrice Vonck 23 Programma 2 
Klimaat en gezonde 
leefomgeving

Bij Maatschappelijk doel: “Dit doet de provincie samen met andere 
overheden, maatschappelijke partners en het bedrijfsleven, door zich te 
committeren aan het landelijk klimaatakkoord. En aan de afspraken die 
daarna zijn gemaakt: een reductie van 55 procent CO2 ten opzichte van 
1990 (..).”

In de “Noord-Hollandse Klimaataanpak” staat op blz. 5: “Per transitiepad 
staat de huidige inzet beschreven die de circa 30 procent reductie oplevert. 
Onder Strategische keuzes formuleren we wat nodig is om de doelstelling 
van 55 procent te halen.”

Is in de Begroting 2025 geld begroot voor de uitvoering van maatregelen om 
de doelstelling 55% te gaan halen? (dus uitvoering van strategische keuzes)

Nee, de begroting 2025 programmeert nog niet op de doelstelling 2025. In het voorjaar van 
2025 ontvangt u de volgende provinciale prognose voor de reductie van broeikasgassen in 
2030 (tov 1990). De ambitie in het Coalitieakkoord om te monitoren en bij te sturen om de 
doelstelling te halen vergt een cyclische en adaptieve werkwijze. Deze werkwijze is in de 
Noord-Hollandse Klimaataanpak opgenomen. Deze wordt naar verwachting september 
2024 vastgesteld. Hierna is het klimaatbeleid gekoppeld aan de P&C cyclisch en kan ook in 
de begrotingscyclus gestuurd worden op de klimaatdoelen.

Leefomgeving Kocken

119 Volt Maik de Weerdt 17 programma 1. 
Bestuur, 1.1 
faciliteren van 
provinciaal bestuur.

In het verleden is er €100.000,- toegezegd voor burgerparticipatie. Hoeveel 
middelen zijn specifiek begroot specifiek voor activiteiten voor 
inwonersparticipatie, zoals genoemd in 2.2 op p17?

Er is geen apart budget van 100.000 euro voor burgerparticipatie, wel zijn er in het 
coalitieakkoord extra middelen beschikbaar gesteld voor communicatie en participatie. 
Hieruit worden meerdere activiteiten gefinancierd (zie ook vraag 117). Het deel dat naar 
participatie gaat is bedoeld om een impuls te geven aan vernieuwende vormen van 
participatie en het professionaliseren van participatie binnen de organisatie. Voorbeelden 
daarvan zijn de inwonersparticipatie rond de bereikbaarheid van de kust in 2023 en de 
geplande inwonersparticipatie rond de nieuwe Omgevingsvisie vanaf 2025. Maar daarnaast 
wordt inwonersparticipatie per onderwerp of project gefinancierd uit de daarvoor 
beschikbare budgetten.

Bestuur Van Dijk

120 PvdD Ilona Haas 23 Programma 2 
Klimaat en gezonde 
leefomgeving

Bij Maatschappelijk doel: gezonde leefomgeving gaat niet alleen over 
uitstoot van gevaarlijke stoffen, maar ook om het gebruik van pesticiden en 
afvalwaterlozingen. 

Is in het bedrag voor het bevorderen van een gezonde leefomgeving ook 
maatregelen ter vermindering van het gebruik van pesticiden en 
vermindering van afvalwaterlozingen opgenomen?

Ten aanzien van gewasbeschermingsmiddelen is er geen budget opgenomen bij gezonde 
leefomgeving. De provincie heeft vanuit gezonde leefomgeving geen formele 
publiekrechtelijke rol: wij zijn niet normstellend, wij bepalen niet of stoffen-/ middelen zijn 
toegestaan (dat wordt Europees/nationaal bepaald), wij zijn geen bevoegd gezag van de 
landbouwbedrijven die gewasbeschermingsmiddelen gebruiken en wij controleren het 
gebruik niet. Ten aanzien van afvalwaterlozingen heeft de provincie een formele rol bij 
indirecte lozingen door bedrijven onder provinciaal bevoegd gezag op het riool; voor directe 
lozingen is Rijkswaterstaat en de waterschappen verantwoordelijk. De afgelopen twee jaar 
heeft de provincie samen met de andere hebben waterketenpartners in Noord-Holland 
(gemeenten, HHNK, PWN, RWS en omgevingsdiensten en de provincie) gewerkt aan de pilot 
‘Grip op indirecte lozingen'. De pilot is in maart 2024 afgerond. Het is de bedoeling om een 
doorstart te maken met een programmatische aanpak voor de komende twee jaar om de 
taak op orde te krijgen. Daarna kan deze taak in de reguliere vth-aanpak worden 
ondergebracht. De provincie heeft structureel budget voor 2 fte toegekend aan de OD NZKG 
voor extra capaciteit en kennisontwikkeling op het gebied van indirecte lozingen.

Leefomgeving Olthof
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121 PvdD Henrice Vonck 23 Programma 2 
Klimaat en gezonde 
leefomgeving

Bij Maatschappelijk doel: hoeveel van de begroting wordt besteed aan 
energiebesparing?

Uitgangspunt van de aanpak is eerst zoveel mogelijk besparen (door bijvoorbeeld  te 
isoleren) en de energie die je dan nog nodig hebt zoveel mogelijk duurzaam op te wekken 
(bijvoorbeeld met zonnepanelen en warmtepompen). Door deze gecombineerde aanpak is 
er geen onderscheid te maken in welk deel van de begroting naar energiebesparing gaat. De 
provincie richt zich bij energiebesparen op bedrijven onder andere door stimulerend 
toezicht via de omgevingsdiensten en de inzet van fixers. Gemeenten worden door de 
provincie ondersteund bij het stimuleren van energiebesparing in de gebouwde omgeving 
door kennisdeling via het servicepunt duurzame energie (SPDE).

Leefomgeving Kocken

122 Volt Maik de Weerdt 17 Programma bestuur, 
verbonden met 
andere programma's 
als Programma 3 
Ruimte en Wonen en 
Programma 5 Natuur 
en Landelijk gebied

Hoeveel middelen zijn per programma begroot voor inwonersparticipatie? 
Hoe worden inwonersparticipatietrajecten in inhoudelijke programma's 
(bijvoorbeeld Noord-Hollandse klimaataanpak & actieagenda wonen) 
bekostigd?

De inwonersparticipatietrajecten worden per programma of project apart begroot in de 
totale programma- of projectbegroting. Er is daarom geen compleet overzicht van alle 
middelen per programma beschikbaar. Daarnaast is er bij Communicatie geld beschikbaar 
voor het stimuleren van innovatieve vormen van participatie en het verder 
professionaliseren van participatie in de organisatie (zie ook vraag 117 en 119).

Bestuur Van Dijk

123 PvdD Henrice Vonck 24 2.1 Bijdragen aan de 
energietransitie

Onlangs verscheen in het nieuws dat de Europese rekenkamer de conclusie 
heeft getrokken dat een miljard van de aangevraagd subsidies uit het 
Europese klimaatfonds, ingesteld tijdens corona, niet aan de juiste doelen 
is besteed. 

Heeft deze conclusie betrekking op Noord-Hollandse aanvragen? Zo ja, 
welke? Wat zijn hiervan de gevolgen?

Het rapport ‘Speciaal verslag 14/2024: Groene transitie – Onduidelijke bijdrage uit de 
herstel- en veerkrachtfaciliteit’ van de Europese Rekenkamer is niet direct te herleiden tot 
projecten in de provincie Noord-Holland. De enige middelen uit het coronaherstelfonds die 
de provincie heeft ingezet, waren de REACT-EU-gelden. Dit was een aanvullend fonds 
gekoppeld aan het Europees Fonds voor Regionale Ontwikkeling (EFRO), bedoeld ter 
bevordering van innovatie in het MKB en de groene transitie. Noord-Holland heeft deze 
middelen uitgezet via het reguliere EFRO-programma Kansen voor West (KVW). Hieraan 
waren dezelfde strenge voorwaarden verbonden als bij KVW, inclusief dezelfde 
controlemechanismen via het programmabureau van KVW.

Leefomgeving Kocken

124.
a

Volt Maik de Weerdt 43-50, 
209

Programma 4 
bereikbaarheid: 4.1 
Realiseren 
perspectief 
mobiliteit

Hoeveel middelen zijn begroot voor programma Focus Smart Mobility? En 
specifiek voor welke activiteiten?

Voor de uitvoering van de Focus is bij vaststelling in 2021 een bedrag van € 6.800.000 
beschikbaar gesteld. Eerder is besloten de resterende middelen uit het 
Uitvoeringsprogramma Smart Mobility 2018 -2021 toe te voegen aan dit programma. Het 
totaal aan provinciale middelen komt daarmee op € 8.766.440. Ook is afgesproken een 
verkenning uit te voeren naar aanvulling op de provinciale middelen, door cofinanciering via 
Europese- en Rijkssubsidies en fondsen. Deze verkenning is inmiddels afgerond en heeft 
aanvullende middelen van € 2.233.560  opgeleverd. De totale begroting komt daarmee op € 
11.000.000. Aan uw staten is in januari 2023 de voortgangsrapportage over 2022 
aangeboden en in juni 2024 de voortgangsrapportage over 2023. Hierin zijn zowel de 
middelen en activiteiten verantwoord als een prognose over de besteding van middelen en 
de uitvoering van activiteiten in 2025.

Document 
NoordHolland - Brief 
aan PS over 
voortgangsrapportage 
2023 Uitvoering Focus 
Smart Mobility 2022-
2025 en afdoening 
Motie M169-2023 - 
iBabs Publieksportaal 
(bestuurlijkeinformati
e.nl)

Ruimte Olthof
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124.
b

Document 
NoordHolland - Brief 
aan PS over 
voortgangsrapportage 
2023 Uitvoering Focus 
Smart Mobility 2022-
2025 en afdoening 
Motie M169-2023 - 
iBabs Publieksportaal 
(bestuurlijkeinformati
e.nl)

125 PvdD Henrice Vonck 24 2.1 Bijdragen aan de 
energietransitie

Wat is de stand van zaken van de nieuwe landelijke wettelijke geluidsnorm 
voor windturbines: zowel wat betreft proces (wanneer kunnen we deze 
verwachten) als inhoud (dB’s, aan bron, afstand e.d.)?

De consultatieronde voor de nieuwe milieunormen is afgesloten en reactie op de 
ingediende zienswijzen wordt nu voorbereid. De planning is om het in het najaar 2024 in de 
beide kamers te behandelen en de nieuwe normen op 1 juli 2025 in werking te laten treden. 
De oude wettelijke normen waren 47 dB Lden (24 uurs gemiddelde) en 41 dB Lnight. In het 
concept zijn de volgende nieuwe normen opgenomen: Standaardwaarde: 45 dB Lden en 39 
dB Lnight op geluidgevoelig gebouw; lokaal maatwerk mogelijk tot grenswaarden 47 dB 
Lden en 41 dB Lnight; afwegingsruimte lagere waarde dan standaardwaarde als daar 
aanleiding toe is op grond van cumulatie of aard van het gebied; extra toeslag van 5dB 
bovenop de geluidsnorm voor tonaal geluid; Uitzondering voor gebouwen met functionele 
binding windpark zoals molenaarswoning. Er is geen norm voor laagfrequent geluid 
opgenomen. 

Leefomgeving Kocken

126 PvdD Henrice Vonck 24 2.1 Bijdragen aan de 
energietransitie

3.1 Met het energiebespaarakkoord hebben gemeenten, provincie en 
Omgevingsdiensten afspraken gemaakt om bedrijven via stimulerend 
toezicht te wijzen op hun plicht om energiemaatregelen te implementeren. 
Voor grote bedrijven ligt de bevoegdheid bij de provincie. 

Hoeveel bedrijven in Noord-Holland voldoen op dit moment aan de energie 
besparingsplicht? En welke maatregelen worden er genomen voor de 
bedrijven die hier niet aan voldoen?

Dit beeld ontbreekt op dit moment nog. De OD NZKG heeft nog niet van alle bedrijven hun 
energiebesparingsvoorstellen ontvangen en is bezig met de beoordeling van de reeds 
ontvangen  voorstellen. Medio 2025 is deze vraag wel te beantwoorden.

Leefomgeving Kocken

127 PvdD Ilona Haas 27 2.2 Bevorderen 
gezonde 
leefomgeving

Bij 2.1 (VTH): Wat wordt gedaan tegen het verder verslechteren van de 
natuur en met welk programma en met welke middelen (vanuit integraal 
werken) wordt hierop geanticipeerd?

Dit staat in het VTH-uitvoeringsprogramma (VTHUP) van de Omgevingsdienst Noord-
Holland Noord.  Die van 2024 is op 22 januari 2024 in de Commissie Leefomgeving is 
behandeld. Voor 2025 wordt eind 2024 weer een VTHUP op- en vastgesteld en aan uw 
Staten toegestuurd.

https://noordholland.b
estuurlijkeinformatie.n
l/Agenda/Document/d
8e6c90f-a786-4a34-
bde8-
9c4d4b869a8a?docu
mentId=6ccfcea1-
f97b-408f-9c0d-
1958f9fc61e3&agenda
ItemId=cfa8256f-3862-
4822-b82d-
cbe1f051be51
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128 PvdD Marieke van 
Aesch

27 2.2 Bevorderen 
gezonde 
leefomgeving

“We richten ons op het in stand houden en verbeteren van de kwaliteit van 
bodem en ondergrond. De opgaven zijn: • Beschermen van de 
grondwaterkwaliteit voor de openbare drinkwatervoorziening.”

Betekent dit dat de provincie het gebruik van 
landbouwbestrijdingsmiddelen zowel in grondwaterbeschermingsgebieden 
als in drinkwaterwingebieden niet toestaat?  

De provincie heeft een verbod milieubelastende activiteiten (waaronder telen van gewassen 
in de openlucht) opgenomen voor de waterwingebieden (artikel 4.55 
Omgevingsverordening). In deze gebieden mogen dus geen gewasbeschermingsmiddelen 
worden gebruikt. Voor de grondwaterbeschermingsgebieden sluiten wij aan bij de 
gebruiksbepalingen van het College voor de toelating van gewasbeschermingsmiddelen en 
biociden (Ctgb). Het Ctgb bepaalt of een middel wordt toegelaten op de Nederlandse markt 
en legt daarbij, indien nodig, restricties op voor het gebruik binnen 
grondwaterbeschermingsgebieden. Op dit moment gelden restricties voor 174 middelen 
binnen deze gebieden voor drinkwater.

Leefomgeving Kocken

129 PvdD Jaap Hollebeek 27 2.2 Bevorderen 
gezonde 
leefomgeving

Eerste alinea: Behouden van zware industrie versus negatieve effecten voor 
volksgezondheid: Wat levert de zware industrie Noord-Holland op versus de 
kosten die gemaakt worden voor preventie van de negatieve effecten op de 
volksgezondheid én de kosten van gezondheidszorg door de negatieve 
effecten? Wie krijgt de baten en wie de lasten?

Deze alinea beoogt geen analyse te geven over baten/lasten in welke vorm dan ook van 
zware industrie, maar geeft weer voor welke twee belangen de provincie aan de lat staat.

Leefomgeving Olthof

130 PvdD Angeline 
Egbers

27 2.2 Bevorderen 
gezonde 
leefomgeving

Tekst: 1.1 De provincie is medeondertekenaar van het Schone 
Luchtakkoord en voert de gemaakte
afspraken uit. De provincie houdt een eigen regionaal luchtmeetnet in stand 
voor het meten van
de luchtkwaliteit. (….)  In 2024 is het regionaal luchtmeetnet geëvalueerd. 
Deze evaluatie leidt mogelijk tot enkele aanpassingen in 2025. Met eNOse 
en Hollandse Luchten gaan we de komende jaren verder.
We willen de uitstoot van zeer zorgwekkende stoffen terugdringen en volgen 
hierin nauwgezet het rijksbeleid. 

Is er geld gereserveerd voor geavanceerde meetapparatuur, gezien de 
motie ‘onafhankelijk meten’ M191-2023 en M47-2024 over hetzelfde 
onderwerp: “Positieve houding naar motie Teunissen”? 

De Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied (OD NZKG) voert bij Tata Steel ook eigen 
metingen uit aan de hand van een meetprogramma, bijvoorbeeld bij de Kooks- en gasfabriek 
2. Daar is dus geld voor opgenomen in de begroting. Ook is er geld voor verschillende 
meetsystemen in de omgeving van Tata Steel (o.a. het luchtmeetnet, de e-noses en de 
depositieonderzoeken door het RIVM).  

Het is aan het ministerie van IenW om invulling te geven aan de motie Teunissen. Zoals in 
motie M47-2024 is uitgesproken staat de provincie positief tegenover de motie Teunissen. 
De meeste recente stand van zaken vanuit IenW is weergeven in een brief van 5 september 
2024 (zie link hiernaast). 

https://www.rijksoverh
eid.nl/documenten/ka
merstukken/2024/09/
05/voortgangsbrief-
actieagenda-ovv-
industrie-en-
omwonenden 

Leefomgeving Olthof

131 PvdD Angeline 
Egbers

28 2.2 Bevorderen 
gezonde 
leefomgeving

Tekst: 1.6   Voor 2025 hebben we middelen opgenomen voor verschillende 
onderzoeken. Zo gaan we onder andere nader onderzoek doen naar de 
hoeveelheid en samenstelling van grof stof in de lucht in de IJmondregio en 
naar de samenstelling van metalen in de lucht. 

Vraag: Hier wordt specifiek genoemd ‘grof stof’. Wat is de inzet op fijn stof? 
En zijn aanbevelingen van het RIVM meegenomen op dit aspect, 
bijvoorbeeld die uit het rapport “Onderzoek naar de herkomst van 
neergedaald stof en stoffen in de lucht in de IJmondregio” van 2021? 

Voor het monitoren van fijnstof is het reguliere luchtmeetnet ingericht, met analyses op 
hoeveelheid en samenstelling. Dit najaar komt het RIVM met een evaluatie van het 
provinciale luchtmeetnet, met daarbij rekening houdend relevante onderzoeken van 
afgelopen jaren. Als de evaluatie van het luchtmeetnet aanleiding geeft tot eventuele 
aanpassingen aan het meetnet, kunnen we die overwegen.

Leefomgeving Olthof
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132 PvdD Angeline 
Egbers

29 2.2 Bevorderen 
gezonde 
leefomgeving

2.2. Daarnaast zet de provincie vanaf 2025 extra middelen in voor het 
intensiveren van de VTH-taken.

Vraag: welke VTH-taken worden geïntensiveerd? Kunt u dit specificeren? 

Het gaat om extra middelen voor het intensiveren van de VTH-taken van omgevingsdiensten, 
waarvoor binnen de bestaande begroting van de provincie al middelen beschikbaar zijn 
gesteld. Zoals de structurele financiering voor het uitvoeren van het 
soortenmanagementplan (SMP) en de extra VTH-werkzaamheden voor de verduurzaming 
van Tata Steel door middel van de productie groen staal (ook voor de benodigde 
natuurvergunningen). Welke VTH-taken precies worden uitgevoerd in 2025 wordt 
vastgelegd in de VTH-uitvoeringsprogramma's 2025, die we u eind 2024 toesturen.

Leefomgeving Olthof

133 PvdD Angeline 
Egbers

30 2.2 Bevorderen 
gezonde 
leefomgeving

Voor Tata steel is in 2023 €740.000 incidenteel budget ontvangen. Hiervan 
wordt €570.000 meegenomen naar 2024.

Vraag: Van wie is in 2023 € 740.000 incidenteel budget voor Tata Steel 
ontvangen en op welke manier mag/moet dat (zo mogelijk concreet) 
besteed worden?

Dit budget is door Provinciale Staten zelf beschikbaar gesteld uit de eigen begroting. Dit 
geld wordt in 2024 besteed aan juridische adviezen rond het dossierTata Steel, 
verschillende onderzoeken (stofdepositie onderzoek RIVM, een opiniepeiling en het meten 
van grofstof in de omgeving), inhuur ter ondersteuning en advisering van de besluitvorming 
over het project Groen-Staal en aan een advies over de vormgeving van een 
Omgevingsoverleg in de IJmond. 

Leefomgeving Olthof

134 PvdD Angeline 
Egbers

30 2.2 Bevorderen 
gezonde 
leefomgeving

•	In de jaren 2025 tot en met 2028 zijn de lasten opgenomen voor lopende 
bodemsaneringsprojecten en de subsidieregeling voor loodverontreiniging. 
•	Incidenteel is in 2024 voor de bodemsanering van het CINDU-terrein in 
Uithoorn een bedrag van € 2,5 miljoen opgenomen.

In hoeverre worden kosten voor bodemsanering verhaald op de 
vervuiler(s)? Dezelfde vraag geldt voor de bodemsanering van het CINDU-
terrein in Uithoorn: worden kosten op de vervuiler verhaald?

Bij bodemsanering wordt altijd nagegaan of het juridisch mogelijk is kosten te verhalen op 
de veroorzaker of de schuldig eigenaar. Indien dit niet het geval is, stelt het Rijk aan de 
provincie budget beschikbaar om een locatie indien nodig te saneren.
Voor het Cindu terrein heeft het Rijk ca 30 jaar geleden een overeenkomst gesloten met de 
veroorzaker, waarin is vastgelegd dat de veroorzaker een aantal beheersmaatregelen treft 
en betaalt en dat aanvullende maatregelen indien nodig voor rekening van het Rijk zijn. Nu is 
gebleken dat aanvullende maatregelen nodig zijn, heeft het Rijk hiervoor budget 
beschikbaar gesteld aan de provincie.

Leefomgeving Olthof

135 PvdD Angeline 
Egbers

30 2.2 Bevorderen 
gezonde 
leefomgeving

•	Ook is in 2024 incidenteel € 325.000 opgenomen voor PFAS-onderzoeken.

Vraag: Welke PFAS-onderzoeken zijn of zullen worden gedaan? Wat is de 
taak van de provincie hierbij? In de begrotingstekst wordt bij 3.4 hiervoor 
een indicatie gegeven: “Het doel is het aanpakken van knelpunten in de 
uitvoering en het beheer van projecten en knelpunten op het gebied van 
mogelijk conflicterende beleidskaders.” Kunt u hierin concreter zijn? Dus: 
Om welke projecten gaat het? Wat zijn voorziene knelpunten in de 
uitvoering en het beheer en heeft u een voorbeeld van conflicterende 
beleidskaders?

De €325.000 is afkomstig van het Rijk en wordt ingezet om locaties met de verdenking van 
het voorkomen van PFAS (aangeduid als aandachtslocaties) te onderzoeken om na te gaan 
of er daadwerkelijk PFAS voorkomt, of PFAS risico's voor de volksgezondheid oplevert en om 
eventueel sanerende maatregelen te treffen. De locaties zijn vaak locaties waarop 
blusschuim met PFOS is gebruikt. Ook is onderzoek gedaan naar risico's van PFAS in 
duintuinen, omdat deze door sea spray een meer dan gemiddelde PFAS belasting kennen.  
Zowel voor de duintuinen als voor andere locaties zijn er vooralsnog geen aanwijzigingen dat 
er risico's voorkomen waarvoor sanerende maatregelen nodig zijn.  
Voorbeeld van voorziene knelpunten zijn natuurbeheer en bodembeleid. Vanuit natuur is 
het wenselijk plagsel af te voeren naar buiten het gebied, maar vanuit bodembeleid is dit 
niet mogelijk omdat plagsel meer PFAS bevat dan in gebieden elders. Meer onderzoek doen 
naar sea spray en PFAS moet bijdragen aan inzicht en oplossingsrichtingen. Voorbeeld van 
conflicterende beleidskaders zijn bodembeleid en de KRW, waarbij regels voor grondverzet 
de toepassing van grond met (lage) PFAS gehalten binnen een gebied mogelijk maakt (stand 
still) maar de KRW geen toename van stoffen naar het grondwater toelaat. 

Leefomgeving Olthof

Pagina 27 van 39



Beantwoording Memorie van Antwoord Begroting 2025

Id Fractie: Naam 
vragensteller 
PS- of duo-lid

Pagina-
nummer 

Programma,  
beleidsdoel en/of 
hoofdstuk

Vraag Antwoord Hyperlink Commissie Portefeuille-
houder

136 VVD Klaas-Jeroen 
Terwal

7 Financiële begroting 
in één oogopslag

Onder het kopje ‘moeilijke keuzes’ wordt gesteld dat een aantal 
onzekerheden een forse impact kunnen hebben op de financiën, waaronder 
de vervallen vrijstelling motorrijtuigenbelasting op elektrische voertuigen en 
de invoering van het nieuwe verdeelmodel provinciefonds. Kunt u, nu de 
Miljoenennota, de Rijksbegroting en het Belastingplan voor 2025 bekend 
zijn gemaakt op Prinsjesdag, een eerste duiding geven hoe de twee 
genoemde onzekerheden zich ontwikkelen?

Uit de stukken blijkt dat kortingspercentages op het MRB-tarief voor emissievrije 
personenauto's zijn aangepast ten opzichte van de Voorjaarsnota. Het kortingspercentage 
was eerst 40% in de jaren 2026 t/m 2028 en 35% in 2029 en 30% in 2030. Uit de 
Miljoenennota blijkt dat dit percentage is gewijzigd naar 25% en dat de korting na 2029 
stopt. Uit de Voorjaarsnota is eerder al gebleken dat het Rijk provincies gaat compenseren 
voor de korting op de tarieven. Wat de eventuele gevolgen zijn voor de totale omvang van 
deze compensatie is niets gemeld in de stukken. Wij gaan ervan uit dat de provincies 
conform de afspraken uit de Voorjaarsnota gecompenseerd blijven worden. Over de 
invoering van het nieuwe verdeelmodel van het provinciefonds zijn geen concrete of nieuwe 
meldingen gedaan.

Bestuur Rommel

137 PvdD Ilona Haas 158 Klimaatbegroting Wordt bij het energieneutraal maken van gebouwen ook nagedacht over het 
beperken van energiegebruik? Wordt kerstverlichting ingeperkt?

Bij het energieneutraal maken van de panden werken we volgens de “trias energetica”. De 
eerste stap hiervan is dat we de energievraag beperken. Aan de hand van infrarood beelden 
en zogenaamde blowerdoortesten bepalen waar deze maatregelen moeten worden 
toegepast. Ook energiebesparende maatregelen met een terugverdientijd van 5 jaar of 
minder worden jaarlijks uitgevoerd. Na deze isolerende en overige maatregelen 
maatregelen passen we stap twee van de trias energetica toe, namelijk het gebruik van 
duurzame energie. We gaan de panden verwarmen zonder het gebruik van fossiele 
brandstoffen, d.m.v. warmtepompen. De energie die daarbij gebruikt wordt komt uit 
hernieuwbare bronnen zoals zonne- en windenergie die we inkopen. Uiteindelijk gaan we 
het equivalent van ons verbruik op onze eigen gronden willen opwekken. Stap drie van de 
trias energetica, het efficiënt gebruiken van fossiele brandstoffen blijft bij ons achterwege 
omdat wij uiteindelijk geen fossiele brandstoffen meer gebruiken. Voor wat betreft de 
kerstverlichting in provinciale panden staan er kerstbomen in 4 panden. De verlichting 
hiervan is ledverlichting met een minimaal energieverbruik. De verlichting staat jaarlijks 
ongeveer 2 weken alleen gedurende openingstijden aan. 

Leefomgeving Kocken

138 PvdD Henrice Vonck 34 3.1 Regie voeren 
ruimtelijke ordening

“Een evenwicht bereiken tussen duurzame (internationale) bereikbaarheid 
én een gezonde leefomgeving in de regio Schiphol.”

Wat verstaat de provincie onder een ‘duurzame (internationale)  
bereikbaarheid?

Duurzame internationale bereikbaarheid verwijst naar het streven om internationale 
connectiviteit te behouden en te verbeteren op een manier die zo schoon, slim en veilig 
mogelijk is. Naast impact op milieu, klimaat en gezondheid gaat het daarbij ook om 
economisch voordelig en sociaal verantwoord. Dit kan worden bereikt door een integrale 
mobiliteitsbenadering waarbij verschillende transportmogelijkheden, zoals luchtvaart en 
treinverkeer, optimaal worden benut en beter worden afgewogen. 
Schiphol en andere (Nederlandse) luchthavens kunnen beter samenwerken binnen een 
multimodaal systeem, waarbij nieuwe technologische ontwikkelingen, zoals elektrisch 
vliegen en alternatieven voor korte afstandsvluchten, integraal tegen elkaar worden 
afgewogen en in samenhang worden ingezet. 

Ruimte Rommel

Pagina 28 van 39



Beantwoording Memorie van Antwoord Begroting 2025

Id Fractie: Naam 
vragensteller 
PS- of duo-lid

Pagina-
nummer 

Programma,  
beleidsdoel en/of 
hoofdstuk

Vraag Antwoord Hyperlink Commissie Portefeuille-
houder

139 PvdD Jaap Hollebeek 35 3.2 Versnellen en 
programmeren 
woningbouw

Is uitvoeren van de ‘Agenda Natuurinclusief’ een ambitie van de provincie? 
Deze gaat namelijk ook over het domein Bouwen. Zie ook de 
Omgevingsvisie: nieuwe ontwikkelingen natuurinclusief. Maar over 
natuurinclusief bouwen is in Programma 3 niets terug te vinden. Klopt dat? 
Is er, en zo ja hoeveel, geld beschikbaar voor het natuurinclusief inrichten 
van de openbare ruimte in het algemeen en nieuwe woonwijken specifiek? 

Ja, het uitvoeren van de Agenda Natuurinclusief is een ambitie van de provincie. 
Natuurinclusief bouwen valt onder onze samenwerking op “toekomstbestendig bouwen”. 
Gemeenten zijn verantwoordelijk voor het natuurinclusief inrichten van de openbare ruimte, 
daar zijn geen provinciale middelen voor. Voor het natuurinclusief inrichten van nieuwe 
woonwijken (ook een verantwoordelijkheid van gemeenten) zijn soms middelen 
beschikbaar als onderdeel van de bijdrage aan gemeenten in de integrale 
gebiedsontwikkeling voortvloeiend uit de woondeals. Waar mogelijk combineren we 
gemeentelijke projecten met onze provinciale opgave vanuit de Bossenstrategie. 

Ruimte Beemsterboer

140 PvdD Ilona Haas 37 3.2 Versnellen en 
programmeren 
woningbouw

“6.1 Voor het circulair en biobased bouwen sluit de provincie aan op 
marktontwikkelingen. Ook geven we steun, waar nodig en mogelijk, bij het 
vinden van ruimte voor de opslag van circulaire bouwmaterialen.”

Stimuleert de provincie ook marktontwikkelingen, zoals de teelt van 
biobased materialen via landbouwtransitie bevorderen, en korte ketens met 
bouwers en projectontwikkelaars van de grond krijgen? 

Er zijn geen acties die puur gericht zijn op teelt van biobased materialen en ketenvorming, er 
wordt namelijk gebruik gemaakt van openstaande subsidieregelingen, onder meer de 
subsidieregeling voor het uitvoeren van een innovatief samenwerkingsproject dat zich richt 
op het (door-)ontwikkelen of praktijkrijp maken van nieuwe concepten, producten of 
diensten die bijdragen aan de transitie naar een duurzame en toekomstbestendige 
landbouw en de uitwisseling van kennis hierover.
Zoals in de Actieagenda Wonen opgenomen gaan we op basis van de huidige initiatieven en 
stimuleringsmaatregelen (vanuit wonen, zie ook vraag 67) vanuit de provincie een 
ketenaanpak biobased bouwen voor Noord-Holland formuleren die aansluit bij Nationale 
Aanpak Biobased Bouwen. Deze aanpak zal zich met name gaan richten op de vraag naar 
biobased bouwmaterialen. 
De staten worden hierover in 2025 geïnformeerd. 

Ruimte Beemsterboer

141 PvdD Ilona Haas 40 3.3 Beschermen 
tegen 
overstromingen en 
bijdragen aan 
klimaatadaptatie

“2.3 We willen beter voorbereid zijn op extreme weersituaties. Hiertoe 
voeren we met de regionale partners een studie uit die zicht geeft op de 
impact, om vervolgens tot voorstellen te komen voor een 
maatregelenpakket en een uitvoeringsplan (2025).”

Wordt hierbij ook rekening gehouden met dieren die bijv. bij extreme 
regenval in veiligheid moeten worden gebracht? 

De regionale stresstesten die uitvoert moeten worden door de samenwerkende gemeenten 
klimaatadapatie (zg werkregio’s klimaatadapatie) voeren hun stresstesten uit aan de hand 
van een landelijke standaard. Deze is voornamelijk gericht op de bebouwde omgeving en 
niet op de functies of mens, flora en fauna. Wel is het ministerie van LVVN bezig met diverse 
studies en stresstesten Landelijke gebied, waarbij wel gekeken wordt naar de gevolgen voor 
flora en fauna en zal ook Landbouw een andere uit te werken thema zijn van de nieuwe 
agenda van de Nationale Klimaatadaptatie Strategie die begin 2025 wordt verwacht.

Leefomgeving Kocken

142 PvdD Ilona Haas 53 Programma 5 Natuur 
en landelijk gebied

Zoeken op het woord ‘dierenwelzijn’ levert geen resultaten op, terwijl de 
provincie wel een portefeuillehouder Dierenwelzijn heeft. 

Wat zijn de taakvelden binnen deze portefeuille? En wat zijn de plannen 
voor 2025? 

De portefeuille dierenwelzijn kent geen aparte begrotingspost, waardoor het woord niet als 
zodanig terugkomt in de begroting. Het aspect dierenwelzijn maakt onderdeel uit van zowel 
de Omgevingswet als de Wet dieren, en wordt via de uitvoering van de wettelijke taken 
voorzover ze behoren tot de bevoegdheden van de provincie  meegewogen in de uitvoering 
van onze taken.

Leefomgeving Beemsterboer
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143 PvdD Ilona Haas 53 Programma 5 Natuur 
en landelijk gebied

Onder welk programma valt de (eventuele) bijdrage voor wildopvangcentra? 
Hoe staat het met de toezegging in gesprek te gaan met de 
wildopvangcentra en nog voor de begroting 2025 met een voorstel te komen 
voor ondersteuning van de wildopvangcentra? Hoeveel is begroot voor de 
komende jaren?

De gesprekken met betrokken partijen (Rijk, gemeenten en de sector) zijn gaande 
momenteel. Daarin wordt besproken hoe ondersteuning er uit zou kunnen zien. In november 
is hierover een bestuurlijk overleg gepland op basis waarvan een begrotingsvoorstel zal 
worden gedaan. 

Leefomgeving Beemsterboer

144 PvdD Ilona Haas 54 5.1 Beschermen en 
ontwikkelen van 
natuur

			
Onder welk programma, of doel, en met welke activiteiten wordt aandacht 
besteed aan de Basiskwaliteit Natuur?  

Het rijk werkt aan de uitwerking van het concept 'basiskwaliteit natuur', waarna we dit 
kunnen doorvertalen naar de provincie. Momenteel is dit concept benoemd in de concepten 
PPLG als interessante ontwikkeling toepasbaar bij de versterking van de natuur buiten de 
natuurgebieden en de natuurinclusieve ontwikkelingen.  We zullen deze ontwikkeling 
volgen.

Landelijk 
Gebied

Kocken

145 PvdD Ilona Haas 56 5.2 Beheren van 
natuur

5. bestrijden invasieve exoten: Wordt dit op diervriendelijke wijze en met 
niet-dodelijke middelen uitgevoerd? Zo niet, op basis waarvan wordt 
geconcludeerd dat dodelijke middelen nodig zijn? Wanneer zijn soorten 
invasieve exoten? Wordt in deze beschouwing rekening gehouden met de 
veranderde klimatologische omstandigheden waardoor andere soorten zich 
in ons land definitief zullen vestigen en hoe ligt dan de definitie 'invasieve 
exoot'? Welke kosten gaan gepaard met de bestrijding van invasieve exoten 
en voor welke soorten zou dit gereduceerd kunnen worden als uitgegaan 
wordt van veranderende omstandigheden als gevolg van 
klimaatverandering of herinrichting van landschappen?

De bestrijding van invasieve exotische dieren vergt zorgvuldige afweging en veelal 
maatwerk. De meeste invasieve exoten zijn planten. Als het dieren betreft dan zijn 
afwegingen over dierenwelzijn daarbij een vanzelfsprekend aspect hierbij – dat volgt immers 
uit landelijke en Europese wetgeving, ook ten aanzien van exoten. De regelgeving vraagt om 
een balans tussen de impact van beheer op de dieren zelf, de impact van exoten op andere 
natuurwaarden, de kosten van dat beheer en de beschikbaarheid bevredigende 
alternatieven. De uitkomst daarvan is niet in algemene zin te beschrijven: dat is afhankelijk 
van de specifieke situatie. 
Invasieve exoten zijn soorten die zich in Nederland vestigen, die hier van nature niet thuis 
horen, zich goed aanpassen, vermenigvuldigen en zich invasief gedragen (dwz: ze 
verdringen inheemse soorten of maken de omgeving voor deze soorten ongeschikt). Het 
voorkomen van invasieve exoten is een van de oorzaken van het niet halen van de Vogel en 
Habitatrichtlijndoelen in veel gebieden. Om de verspreiding van invasieve exoten tegen te 
gaan is er een Europese verordening tot stand gekomen die de lidstaten verplicht om 
maatregelen te treffen voor soorten die zijn aangewezen op de Unielijst. Daarnaast is er een 
aantal soorten die niet op de unielijst staan maar zich wel in Noord-Holland hebben 
gevestigd en zich invasief gedragen, ook deze soorten zien we als invasieve exoten. De 
meeste invasieve exoten hebben zich niet verspreid als gevolg van klimatologische 
omstandigheden maar zijn verspreid als gevolg van menselijk handelen. Zoals via 
scheepvaart, handel, gehouden dieren en tuinplanten. De Unielijst is een dynamische lijst. 
Op basis van risicobeoordeling kunnen soorten aan de lijst toegevoegd worden of van de 
lijst afgehaald worden. Ook kan een soort van een artikel 17 soort (elimineren bij aantreffen) 
worden veranderd in een artikel 19 soort (beheersen). Het is de verwachting dat de 
komende jaren nog meer invasieve exoten op de lijst geplaatst zullen worden. 
De kosten die gepaard gaan met de bestrijding van invasieve exoten zijn nu grofweg 2 
miljoen euro per jaar, met name voor de verwijdering van invasieve exotische planten in 
natura2000 gebieden, zoals bv watercrassula en amerikaanse vogelkersverwijdering. 
Klimatologische en landschappelijke veranderingen zullen daar in de komende jaren naar 

Landelijk 
Gebied

Kocken
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146 PvdD Ilona Haas 56 5.2 Beheren van 
natuur

Bij 2. Op basis van welk rapport wordt geconcludeerd dat de 
weidevogelpopulatie van oudsher aanwezig is in Noord-Holland? Hoe ver 
gaan we terug in de tijd, wanneer er sprake is van “van oudsher”? 

Vrijwel alle soorten steltlopers die we weidevogels noemen, zo ook de grutto, broedden in 
Nederland oorspronkelijk (dus lang voordat Nederland landbouwkundig werd ontgonnen) in 
natuurlijke terreinen zoals hoogvenen, rivierdalen, moerassen en kustgebieden. Na de 
ontginning van deze natuurlijke broedgebieden zochten en vonden ze een alternatief in het 
boerenland (naar Van der Geld et. al. 2013). Er zijn diverse naslagwerken waarin deze 
informatie is terug te vinden: Van der Geld, J. Groen, N.& Van ‘t Veer, R. 2013. Weidevogels 
in een veranderend landschap, meer kleur in het grasland. KNNV uitgeverij Zeist, 
Scharringa, K., Ruitenbeek, W. & Zomerdijk. P. 2010. Atlas van de Noord-Hollandse 
broedvogels 2005-2009. SVN & Landschap Noord-Holland, Beintema, A. 2015. De Grutto. 
Atlascontact.  

Landelijk 
Gebied

Kocken

147 PvdD Ilona Haas 57 5.2 Beheren van 
natuur

6.1 'wettelijk beschermde diersoorten': Waarom wordt hierin niet genoemd 
dat er een plicht geldt tot het toepassen van niet-dodelijke preventieve 
maatregelen alvorens wordt overgegaan op schadevergoeding? Worden 
niet-dodelijke preventieve maatregelen ook vergoed door de provincie?

De begroting beschrijft de kosten die wij maken, en niet de overige regelgeving die we 
hanteren voor de uitvoering van onze wettelijke taken. Niet dodelijke preventieve 
maatregelen worden niet vergoed door de provincie. In de regelgeving is vervat dat het 
nemen van preventieve, niet-dodelijke maatregelen randvoorwaardelijk is alvorens in 
aanmerking te kunnen komen voor een tegemoetkoming in de schade. 

Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

148 PvdD Ilona Haas 61 5.4 Verbeteren 
kwaliteit, benutten 
en beheren van 
water

3.1: kleine pleziervaart: Is hierbij specifiek aandacht voor de elektrificering 
van de pleziervaart en groene walstroom?

Ja. De uitvoeringsregeling Innovatie en Duurzaamheid voorziet in een subsidie voor het 
realiseren van laadpunten voor elektrisch varen ten behoeve van een voornamelijk 
recreatief vaarnetwerk. 

Bestuur Rommel

149 PvdD Marieke van 
Aesch

61 5.4 Verbeteren 
kwaliteit, benutten 
en beheren van 
water

Hoe staat het met doelbereik KRW?

Wat zijn de belangrijkste probleemstoffen? En bronnen? 

Wat zijn concrete maatregelen in 2025 om deze te verminderen? 

Nederland heeft twee keer uitstel gehad van Brussel om de tussentijdse 
doelen van de KRW te halen. Die ruimte is er na 2027 niet meer. De 
deadline nadert. De Europese Commissie heeft inmiddels een 
inbreukprocedure vanwege niet-naleving van de Kaderrichtlijn Water.
https://www.aquanederland.nl/aquatalk/eu-dwingt-nederland-tot-actie-
met-betrekking-tot-de-kaderrichtlijn-water/ 

Houdt GS al rekening met juridische en financiële risico’s van 
ingebrekestelling KRW? Zo ja, waar zijn die in de begroting zichtbaar?

In november 2024 publiceert het Rijk de tussenevaluatie van de KRW. Hierin zijn het 
doelbereik, de probleemstoffen en mogelijk handelingsperspectief opgenomen. De 
inbreukprocedure die door de EU tegen Nederland heeft aangespannen over de KRW betreft 
één onderdeel: het niet wettelijk geregeld zijn van het actualiseren van vergunningen. Het 
rijk is verantwoordelijk om een reactie op de ingebrekestelling te geven. Vooralsnog zien wij 
geen reden om als provinicie financiële risico's in te calculeren in de begroting voor de KRW. 

Leefomgeving Kocken
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150 PvdD Ilona Haas 62 5.4 Verbeteren 
kwaliteit, benutten 
en beheren van 
water

Integrale aanpak: Wij zien die integrale aanpak niet terug in de 
begrotingsstructuur. Zo wordt bij een gezonde leefomgeving niets begroot 
dat hiervoor zal zorgen door bijv. de biologische bollenteelt te stimuleren 
met een programma. Waarom is dit niet terug te zien? Hoe wordt de 
integraliteit bewaakt?

5.4 gaat over het verbeteren kwaliteit, benutten en beheren van water en een 
samenhangend pakket van maatregelen.  Via het landbouwportaal zijn er bijvoorbeeld 
subsidiemogelijkheden voor agrariërs  voor o.a. bodemcoaching en watermaatregelen. 
Verduurzaming van bollenteelt is geen onderdeel van de uitgaven voor  gezonde 
leefomgeving maar valt onder het onderdeel 5.6 versterken van kansrijke landbouw. 

Leefomgeving Kocken

151 VVD Klaas-Jeroen 
Terwal

13 Trends uit de brede 
basismonitor

Bij het thema werk is er ook een indicator voor circulaire banen opgenomen 
wat in 2023 2,8 procent van het totaal aantal banen bedroeg. Is het streven 
van de provincie om dit getal op 100 procent te krijgen of is het 
onrealistisch om te verlangen dat de gehele Noord-Hollandse 
beroepsbevolking werkzaamheden uitvoert ten behoeve van ‘de reparatie 
van elektrische apparatuur, de inzameling en behandeling van afval of de 
verkoop van tweedehandskleding’ (aangehaald zijn de voorbeelden uit de 
beschrijving van circulaire banen)?

Dit is niet de bedoeling en is niet realistisch. Het streven van een 100% circualire economie 
betekent niet dat 100% van de Noord-Hollandse beroepsbevolking hiertoe de genoemde 
werkzaamheden uitvoert.

Bestuur Rommel

152 PvdD Marieke van 
Aesch

64 5.6 Versterken 
kansrijke landbouw

“6. We helpen de bloembollensector met verduurzamen gericht op het 
verminderen van emissies en op het ontwikkelen van kritische prestatie-
indicatoren en doelsturing. Nieuwe technieken worden order meer 
ontwikkeld en getest in het Fieldlab Bol waarin kwekers en ketenpartijen 
samenwerken.”

Valt hieronder ook de biologische teelt?

Ja, ook de biologische teelt valt hieronder. Landelijk 
Gebied

Beemsterboer

153 PvdD Ilona Haas 64 5.6 Versterken 
kansrijke landbouw

7. "We overwegen om middelen beschikbaar te stellen om stikstofruimte te 
realiseren." 
Komt er nog een voorstel langs PS? Aan welke middelen wordt gedacht en 
hoe te realiseren?

Zie ook de antwoorden op vraag 70, 94 en 103. Landelijk 
gebied

Beemsterboer

154 PvdD Marieke van 
Aesch

64 5.6 Versterken 
kansrijke landbouw

Welk bedrag is er voor 2025 en de jaren daarop in de Begroting 
gereserveerd voor de voedselvisie?

Dat wordt pas duidelijk bij het vaststellen van de uitvoeringsagenda van het PPLG , waarvan 
de Voedselvisie onderdeel uitmaakt. Er komt dus geen aparte uitvoeringsagenda meer voor 
de Voedselvisie t/m 2030 omdat de doelen samenvallen met het beleid op 
kringlooplandbouw.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

155 PvdD Marieke van 
Aesch

64 5.6 Versterken 
kansrijke landbouw

Wat is het budget t.b.v. van de eiwittransitie en waar is deze terug te vinden 
op de begroting?

De Voedselvisie wordt in 2024 tussentijds geevalueerd. Naar aanleiding daarvan wordt ook 
de inzet op de eiwittransitie geanalyseerd.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

156 PvdD Marieke van 
Aesch

65 5.6 Versterken 
kansrijke landbouw

Onder 1 "die paden uit de voedselvisie": wat gebeurt er met de overige 
paden uit de Voedselvisie?

In het PPLG en  de uitvoeringsagenda vinden we de inzet vanuit de Voedselvisie op de 
grondgebonden landbouw en de voedselketen (zoals voedselverwerkers en retail) terug. Er 
komt geen aparte uitvoeringsagenda meer voor de Voedselvisie. De resultaten van de 
tussentijdse beleidsevaluatie op de Voedselvisie worden begin 2025 aan GS en PS 
aangeboden. 

Landelijk 
gebied

Beemsterboer
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157 PvdD Ilona Haas 65 5.6 Versterken 
kansrijke landbouw

5.1: In hoeverre wordt hier een bijdrage geleverd aan de ontwikkeling van 
een nieuwe bedrijfsvoering voor vissers en ketenpartners die overgaan op 
bijv. zilte teelt?

Het Visserijontwikkelplan (VOP) draagt op verschillende manieren bij aan de ontwikkeling 
van een nieuwe bedrijfsvoering voor vissers en ketenpartners. Onder meer door 
maatregelen waardoor vissers in staat worden gesteld voor een meer diverse aanvoer van 
visproducten op de Visafslag Den Oever. Nu is deze afslag logistiek gericht op schaaldieren 
zoals garnalen. Het gaat om bijvoorbeeld vissoorten die nu nog maar beperkt worden 
gevangen maar ook de zeewier en algen. Ook is een innovatieatelier onderdeel van de 
plannen. Het gebouw van de visafslag wordt getranformeerd naar het Bluefoodcentrum 
Wieringen. Op Texel zijn initiateven met vissers voor kweek van vis en algen. Voor de afzet is 
het Bluefood Centrum Wieringen in beeld.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

158 PvdD Marieke van 
Aesch

65 5.6 Versterken 
kansrijke landbouw

5.2 Welke flankerende maatregelen voor de transitie van de 
IJsselmeervisserij worden hier bedoeld?

De flankerende maatregelen zijn uitgewerkt in een een voucherregeling voor financiele en 
fiscale ondersteuning bij de orientatie voor de landelijke uitkoopregeling. Hierdoor kunnen 
vissers met adviseurs in gesprek gaan om zo een zorgvuldige afweging te kunnen maken om 
wel of geen gebruik te maken van de uitkoopregeling. Voor de ondersteuning ná de uitkoop 
is er een voucherregeling voor loopbaanbegeleiding en scholing. Informatie over dit 
onderwerp staat in de brief aan PS (2264123/2264132) van 11 juni jl.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

159 PvdD Marieke van 
Aesch

157 3.9  
Klimaatparagraaf

5.1 De opgave tot en met 2030 voor bosaanplant is 1478 hectare. 1338 
binnen NNN of en 140 ha buiten NNN. Verdeeld over de PPLG-regio’s: 
Wadden, Kop van Noord-Holland en West-Friesland: 29 ha, -Noord- 
Kennemerland 77 ha, Laag-Holland 2 ha, Zuid-Kennemerland en Amstel- 
Meerlanden 32 ha, Gooi en Vechtstreek 0 ha. Van de opgave was in 2023 
10,5 ha gerealiseerd, beschikt of in behandeling. De andere ha zijn al jaren 
in voorbereiding. Hierbij gaat het om initiatieven die aansluiting kunnen 
vinden bij bestaande ontwikkelingen en gebiedsprocessen. 

Pijler 1: Kunt u aangeven hoeveel hectare er het afgelopen jaar is 
gerealiseerd per regio? Ligt de provincie hiermee op schema? En welke 
plannen liggen er nu op de plank voor 2024 en 2025 om binnen en buiten 
NNN de doelstellingen te behalen? En hoeveel budget is hiervoor 
beschikbaar?

De provincie ligt niet op schema. Tot en met 2023 is er 11 ha binnen NNN, 37 ha buiten NNN 
en 1 ha compensatiebos gerealiseerd. Binnen NNN verwachten we de komende jaren nog 
90 ha te kunnen realiseren als we instemmen met omvorming van het natuurdoeltype in het 
Natuurbeheerplan voor deze ha. Buiten NNN verwachten we 108 ha te kunnen realiseren via 
koplopersprojecten. Meer kunnen we nog niet hard programmeren mede gezien het 
wegvallen van het Transitiefonds en het NPLG. We blijven wel kansen verkennen. Er staat 
nog 29 ha boscompensatie in de planning (realisatie 2024/2025). We verwachten nieuwe 
middelen van het Rijk (programma Natuur) om nog eens 73 ha te kunnen gaan inplannen. 

Landelijk 
gebied

Kocken

160 D66 Krista Jansen 50 beschermen en 
ontwikkelen natuur

In 2025 is er 89.457 begroot en in 2026 26.341. Een enorm verschil. Kunt u 
dit verschil duiden? 

Dit verschil heeft met name betrekking op uitgaven t.l.v. de Reserve Groen en wordt nader 
toegelicht op pagina 55 onder de kop 'Financiële ontwikkelingen, tweede bullet.

Landelijk 
gebied

Kocken

161 PvdD Marieke van 
Aesch

157 3.9  
Klimaatparagraaf

Pijler 2: 25% revitalisatie van bossen. 

Volgens de beantwoording van de TV's was hiervoor in 2023 3 miljoen euro 
beschikbaar gesteld.  Hoeveel procent is inmiddels gerevitaliseerd? Wat is 
het plan voor 2025? En wat is het budget? En waar kunnen we dat vinden in 
de begroting?

Via programma Natuur is inderdaad een aantal projecten voor revitalisering bos in 
uitvoering. Er is geen plan voor 2025 mede vanwege ontbreken van budget. 

Landelijk 
gebied

Kocken
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162 PvdD Ilona Haas 175 4.2.5 Structureel en 
reëel evenwicht

5.6 om welke 'diverse Europese landbouw projecten' gaat het hier en hoe 
dragen die bij aan de doelstellingen in het PPLG?

Het gaat hierbij om projecten die we financiëren via het Nationaal Strategisch Plan (NSP-
GLB). Via de subsidieregelingen van het NSP-GLB dragen we bij aan de doelstellingen in het 
PPLG. 

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

163 PvdD Ilona Haas 207 4.3.7 Stand en 
mutaties van 
reserves

Reserve Groene Uitweg: dit is een programma dat al sinds 2013 loopt met 
thema's en doelstellingen die wellicht na meer dan 10 jaar en veel studies 
over de kwaliteit van natuur verder anders worden beoordeeld. Is een 
evaluatie van dit programma mogelijk?

Het bestuurlijk platform Gooi, Vecht en Diemerscheg bestaande uit leden van overheden en 
terreinbeherende organisaties vormt de stuurgroep voor de Groene Uitweg. Het programma 
Groene Uitweg gaat richting afrondingsfase. Hierbij hoort ook een evaluatie. In het platform 
zal besproken worden hoe en op welk moment hieraan invulling gegeven zal worden.

Landelijk 
gebied

Kocken

164 D66 Krista Jansen 50 beschermen en 
ontwikkelen Natuur: 
afronding NNN

Hoeveel heeft u begroot voor de jaren 2025; 2026'2027; en 2028 voor de 
afronding NNN?

Hiervoor verwijzen wij naar het Programma Natuurnetwerk 2025, wat dit najaar voor 
behandeling in uw Staten zal worden aangeboden.

Landelijk 
gebied

Kocken

165 PVV Ilse Bezaan 17 Faciliteren van het 
provinciaal bestuur

In hoofdstuk 1.2 op pagina 17 wordt aangegeven dat er actief beleid wordt 
gevoerd om gewenst gedrag te bevorderen en ongewenst gedrag tegen te 
gaan.

Wat wordt precies bedoeld met gewenst en ongewenst gedrag in het actief 
beleid van de provincie, en kunt u een concreet voorbeeld geven van beide?

De provincie doelt met deze paragraaf onder andere op integriteitsworkshops voor alle 
nieuwe medewerkers en voor bestaande sectoren maar ook voor politieke ambtsdragers, 
het voeren van beleid tegen psychosociale arbeidsbelasting, het bieden van handvatten (uit 
het voormalige programma DADEN) voor het elkaar aanspreken op gedrag en op het 
updaten van de gedragscodes voor ambtenaren en politieke ambtsdragers. Hoewel 
ambtenaren en, met name, politieke ambtsdragers in de samenleving een voorbeeldfunctie 
bekleden en er gesteld zou kunnen worden dat hun gedrag van zekere invloed is op het 
gedrag van inwoners van de provincie, wordt er niet actief beleid gevoerd dat zich richt op 
de maatschappij. Wel wordt er gewerkt aan een norm voor gewenst gedrag, ten aanzien van 
het begrenzen van agressie en geweld tegen ambtenaren en politieke ambtsdragers.

Bestuur Van Dijk

166 PvdD Ilona Haas 215 4.3.7 Stand en 
mutaties van 
reserves

Reserve PPLG: over de beschikbare reserve van 35 miljoen wordt gesteld 
dat "Voor deze bestemmingsreserve zijn kaders vastgesteld waar binnen 
bestedingsvoorstellen door GS kunnen worden goedgekeurd". Welke 
kaders zijn dit?

Deze kaders maken, samen met het Instellingsbesluit van de Reserve PPLG, deel uit van de 
Eerste Begrotingswijziging (EBW) 2024. De EBW is vastgesteld in de vergadering van PS op 
03-03-2024.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

167 PvdD Ilona Haas 225 4.5 Overzicht van 
lasten en baten per 
taakveld

Wat wordt verstaan onder 'agrarische aangelegenheden' in het kader van de 
Regionale economie? Kunnen enkele voorbeelden het antwoord illustreren?

De taakvelden zoals genoemd onder 4.5 zijn landelijk vastgestelde eenheden op basis 
waarvan provincies hun onze activiteiten en daarmee samenhangende financiën moeten 
categoriseren en rapporteren. Deze uniforme indeling wordt door de Rijksoverheid gebruikt 
om provincies onderling met elkaar te kunnen vergelijken en komt daarmee niet 
noodzakelijkerwijs overeen met onze eigen begrotingsindeling, waarvan de onderliggend 
budgetten administratief dus wel weer zijn gekoppeld aan de landelijk vastgestelde 
taakvelden. De omschrijving van het specifieke taakveld ‘Agrarische aangelegenheden’ 
is hier terug te vinden.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

168 PvdD Ilona Haas 232 5 Lijst subsidies 
buiten 
uitvoeringsregeling

Wanneer en op welke wijze vindt evaluatie plaats van het functioneren van 
de Faunabeheereenheid en de bestedingen van de subsidies? Gebeurt dit 
door een onafhankelijke instantie? Het subsidiebedrag is substantieel en is 
hier geen sprake van overheidssteun?

Subsidies worden regelmatig geevalueerd, volgens het evaluatiekader subsidies. Op het 
moment van schrijven van dit antwoord is niet bekend wat de planning is voor de FBE 
subsidie.   
Nee, er is geen sprake van staatsteun.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer
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169 PvdD Ellinoor Jorna 234 5 Lijst subsidies 
buiten 
uitvoeringsregeling

Er is 20.000 euro uitgekeerd aan stichting Foodvalley/programmabureau 
TPC. Verder komt de term eiwittransitie en stimuleren dierlijk naar 
plantaardig niet voor in de Begroting. We leggen dit dus bij een externe partij 
terwijl vorig jaar nog in de begroting stond dat de provincie een eiwittransitie 
naar meer plantaardige eiwitten essentieel vond. Waarom speelt dit nu een 
aanzienlijk kleinere rol in de begroting?

Op dit abstractieniveau is het niet mogelijk om in de begroting op thema's een uitsplitsing te 
maken. In de tussentijdse beleidsevaluatie van de Voedselvisie die begin 2025 aan GS en 
PS wordt aangeboden kunt u teruglezen welke inzet er de afgelopen jaren (2020-2024) op 
de eiwittransitie is gepleegd.  Aangezien TPC apart op de lijst buiten uitvoeringregeling staat  
krijgt u die wel te zien, wat een beperkt beeld geeft van onze inzet op de eiwittransitie.

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

170 PvdD Ellinoor Jorna 69 6.1 Bevorderen van 
een veerkrachtige en 
circulaire economie

6.1 hier staat “we werken aan een toekomstbestendige circulaire 
economie. We willen koploper zijn in de omschakeling naar circulariteit” en 
ook “we bevorderen een missiegedreven, innovatief mkb en bevorderen een 
aantrekkelijk vestigingsklimaat voor het mkb”. 

In de begroting 2024 stond er nog dat deze twee dingen erg met elkaar op 
gespannen voet zouden staan. Nu lijkt het dat het prima naast elkaar zal 
lukken. Wat is hierin veranderd? Wat heeft de provincie gedaan om dit 
conflict op te lossen en mocht er geen verandering zijn ten opzichte van 
2024; waarom is de wrijving tussen deze twee ambities dit maal 
weggelaten?

Wij zien geen spanning tussen deze twee ambities en deze ambities kunnen goed 
samengaan. In de begroting 2024 staat deze spanning ook niet benoemd. 

Bestuur Rommel

171 PvdD Ilona Haas 72 6.2 Behouden 
kwaliteit van erfgoed

1.1: In hoeverre is er aandacht en financiering voor de verduurzaming van 
monumenten en nevenactiviteiten van bijv. duurzame bereikbaarheid voor 
bezoekers?

De provincie draagt op verschillende manieren hieraan bij. In subsideregelingen en leningen 
voor restauaratie is verduurzaming onderdeel van de restauratieopgave. Via het Steunpunt 
Cultureel Erfgoed worden gemeenten geattendeerd op verduurzamingsopgave en hoe zij te 
werk kunne gaan. De provincie ontwikkelde Groene Menukaarten voor verduurzaming van 
verschillende soorten monumenten en zorgt voor kennisdeling via kennisbijeenkomsten en 
excursies. 

Landelijk 
gebied

Beemsterboer

172 D66 Krista Jansen 50 Beschermen en 
beheren natuur: 
compensatie boskap

Stelt u voor 2025 wederom de uitvoeringsregeling subsidie 
boscompensatie in? Zo ja, hoeveel reserveert u hiervoor? Zo nee, waarom 
niet?

De intentie is de uitvoeringsregeling subsidie boscompensatie weer open te stellen. 
Hoeveel middelen we daarvoor inzetten is onder andere nog afhankelijk van de rijksbijdrage 
die we hebben aangevraagd en dit najaar verwachten te ontvangen. Daarnaast kan het zijn 
dat we een deel van de middelen op andere manier inzetten, bijvoorbeeld in ons eigen 
areaal.  

Landelijk 
Gebied

Kocken

173 VVD Klaas-Jeroen 
Terwal

14 Trends uit de brede 
basismonitor

Bij het thema bereikbaarheid scoort de indicator op doorstroming auto licht 
negatief en wordt gemeld dat de langjarige trend van een toenemende 
verkeersintensiteit weer intact lijkt. Erkend u dat één van de 
oplossingsrichtingen om de doorstroming op het Noord-Hollandse 
wegennet te verbeteren de aanleg van nieuwe wegen is? Is het daarmee niet 
logischer om aan beleidsdoel 4.4 ook het woord ‘aanleggen’ toe te voegen, 
zodat het beleidsdoel beter de ambities dekt van het huidige 
coalitieakkoord?

Het aanleggen van wegen is geen doel op zichzelf, het gaat erom de bereikbaarheid, 
leefbaarheid en verkeersveiligheid te verbeteren. Daarbij hanteren wij het STOMP principe 
als uitgangspunt, waardoor de bereikbaarheid vanuit alle modaliteiten (w.o. fiets, OV en de 
auto) in volgorde wordt bekeken. Wat betreft onze eigen infrastructuur (waar dit beleidsdoel 
over gaat) gaat dat om het vervangen, verbeteren en uitbreiden daarvan (zie het eerste punt 
onder 4.4. wat willen we bereiken?).

Ruimte Olthof
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174 D66 Krista Jansen 53 Verbeteren kwaliteit, 
benutten en beheren 
van water

 U stelt dat u schoon en voldoende oppervlaktewater bevorderd. Hoeveel is 
hiervoor specifiek begroot uitgesplitst naar de jaren: 2025; 2026; 2027; en 
2028 ? En denkt u met deze bedragen de doelstelling voor schoon en 
voldoende oppervlakte water te kunnen realiseren conform de doelen van 
KRW?

In de exploitatiebegroting is elk jaar € 388.000,-  beschikbaar voor dit operationele doel. 
Daarnaast is er budget beschikbaar voor de KRW in de Reserve Groen. De provincie kan 
hiermee aan de verplichtingen, die zij heeft afgesproken, voor de KRW voldoen.

Leefomgeving Kocken

175 PVV Daniel de Moel 23 Klimaat en gezonde 
leefomgeving

Wat zijn de specifieke kosten voor de maatregel gericht op het opwekken 
van energie op rijksvastgoed in de provincie Noord-Holland binnen het 
bredere kader van de energietransitie?

Anders dan capaciteitskosten (inzet van projectleiding voor inbreng provinciaal belang) 
worden er door de provincie geen kosten gemaakt voor het opwekken van energie op 
rijksvastgoed.

Leefomgeving Kocken

176 GroenLi
nks

Peter Korzelius 6 Financiële begroting 
in één oogopslag

Voor de jaren 2027 en 2028 blijft er een tekort van respectievelijk € 9,2 
miljoen en € 11,3 miljoen. Wanneer gaan we discussie voeren of en op 
welke wijze dit begrote tekort gedekt gaat worden?

Bij de Kaderbrief 2026. Bestuur Rommel

177 GroenLi
nks

Paul Laport 24 Klimaat "We ondersteunen gemeenten bij het ontwikkelen van warmtenetten". Hoe 
ziet die ondersteuning eruit?

De ondersteuning van de gemeenten betreft het delen van kennis en data en informatie. 
Deze ondersteuning wordt gefaciliteerd via het servicepunt Duurzame Energie (SPDE).

Leefomgeving Kocken

178 GroenLi
nks

Paul Laport 29 Leefomgeving (3.5) Hier worden twee gesloten en twee open stortplaatsen genoemd. Om welke 
vier stortplaatsen gaat het? 

Gesloten: De Poel (Zaandam) en Insteekhaven Den Helder. Open/te sluiten: Hollandse Brug 
(Gooise Meren) en Schoteroog (Haarlem).

Leefomgeving Olthof

179 GroenLi
nks

Paul Laport 69 (circulaire) 
economie

Om circulair bouwen te stimuleren, is er ook behoefte aan grondstoffen- en 
bouwdepots? Is de provincie ook bezig dergelijke voorzieningen te 
stimuleren of te realiseren?

Op dit moment voeren we een verkennend onderzoek uit naar de behoefte en 
mogelijkheden van grondstoffenhubs in Noord-Holland. Het is gericht op de haalbaarheid 
en relevantie van het opzetten van grondstoffenhubs in de provincie met de focus op de rol 
die de provincie kan spelen.

Bestuur Rommel

180 GroenLi
nks

Paul Laport 74 Cultuur Er wordt bijgedragen aan MRA-programma Kunst, cultuur en erfgoed. 
Ondersteunt de provincie ook andere educatieve programma's, zoals 
sociaal-maatschappelijke of natuur- en milieu-educatieve programma's?

Niet vanuit het MRA programma Kunst, cultuur en erfgoed. Wel is er een vaste provinciale  
bijdrage voor het programma Cultuureducatie met Kwaliteit, in samenwerking met 
gemeenten, dat voorziet in cultuureducatie op scholen in Noord-Holland 

Leefomgeving Olthof

181 GroenLi
nks

Paul Laport 125 Verbonden partijen De RON is al in 2021 ontbonden en de vereffening heeft plaatsgevonden. 
Waarom wordt de RON nog opgenomen in de begroting voor 2025?

Deze is per abuis blijven staan in de opsomming van verbonden partijen en hoort niet meer 
thuis in het overzicht van verbonden partijen.

Bestuur Rommel

182 PvdA 
Noord-
Holland

Amar Karar 12 Klimaat en gezonde 
leefomgeving 

Door welke factoren en/of activiteiten is het begrote bedrag voor de 
onttrekkingen van de reserve warmtetransitie aangepast? 

De activiteiten die de provincie uitvoert voor de warmtetransitie werden gefinancieerd 
vanuit de reserve warmtetransitie. In het nieuwe coalitieakkoord is dit omgezet naar 
structureel budget. Uitzondering hierbij is dat de lopende uitvoeringsregelingen nog 
gefinancieerd worden uit het restant budget dat hiervoor nog beschikbaar is in de reserve 
warmtetransitie. De omvang van deze onttrekking wordt zichtbaar bij de jaarrekening 2024.

Leefomgeving Kocken

183 GroenLi
nks

Peter Korzelius 7 Toelichting op het 
begrotingsresultaat

Kunnen GS PS inzicht verschaffen hoe ook op langere tijd de provincie haar 
solide financiële positie kan behouden? Is het mogelijk om dit bij voorkeur 
voor de Kaderbrief 2026 te doen?

GS zullen hiervoor bij de kaderbrief 2026 een voorstel doen richting uw Staten. Bestuur Rommel
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184 GroenLi
nks

Peter Korzelius 7 Toelichting op het 
begrotingsresultaat

Als de compensatie voor de vrijstelling van motorrijtuigenbelasting voor 
elektrische voertuigen komt te vervallen wordt dat dan geheel 
gecompenseerd met de opbrengst van opcenten op de MRB op deze 
voertuigen?

In de Kaderbrief 2025 is vermeld dat het Rijk provincies compenseert vanwege het feit dat 
elektrische auto's langer een vrijstelling houden op het MRB-tarief. Als de compensatie van 
het Rijk ophoudt betekent dit dat de provincies hun opcenten kunnen innen over het volle 
motorrijtuigenbelastingtarief. Omdat de compensatie van het Rijk op basis van een 
voorcalculatie gebeurt, is vanwege de onzekerheid omtrent het aantal voertuigen niet te 
zeggen of dit een voordeel of een nadeel oplevert voor de provincie. De omvang van een 
dergelijke afwijking zal echter relatief beperkt zijn. Een andere factor die nog niet 100% 
zeker is betreft de indeling in gewichtsklassen van elektrische voertuigen. Daarover is nu 
nog geen duidelijkheid.

Bestuur Rommel

185 GroenLi
nks

Peter Korzelius 7 Toelichting op het 
begrotingsresultaat

Wat is de meeste recente informatie over de uitkeringen uit het 
Provinciefonds in de komende jaren? Kunnen GS ons daarover informeren 
zodra de Septembercirculaire gepubliceerd is?

ja er zal een samenvatting opgesteld worden. Bestuur Rommel

186 PvdA Amar Karar 15 Bijdragen aan de 
energietransitie 

Wanneer is er uit de reserve van het programma Energietransitie budget 
opgenomen voor het opdrachtenbudget voor verschillende onderwerpen bij 
de energietransitie? Wanneer werden deze aanvragen aangevraagd en wat 
waren de startdata van de projecten? 

Er is vanaf 2024 een structureel budget beschikbaar voor beleidsdoel 2.1. Dit budget is ook 
bestemd voor opdrachten voor de verschillende activiteiten die bijdrage aan dit 
beleidsdoel. Vanuit de reserve is budget opgenomen voor lopende uitvoeringsregelingen. 
Zie ook tekst op pagina 26 bovenaan onder kopje Financiele ontwikkelingen.

Leefomgeving Kocken

187 GroenLi
nks

Peter Korzelius 11 en 109 Overzicht financiële 
ontwikkelingen

De rentelasten stijgen van 2,2 miljoen in 2025 naar 8,6 miljoen in 2028. Op 
basis van welke kapitaalbehoefte is dit berekend?

Dit is berekend op basis van de leningportefeuille zoals opgenomen in tabel Leningverloop 
op pagina 107 van de begroting en de verwachte renteontwikkeling zoals opgenomen op 
pagina 108 van de begroting in de paragraaf Financiering. 

Bestuur Rommel

188 GroenLi
nks

Peter Korzelius 109 Renteverwachting Waarom wordt voor 2025 rekening gehouden met een lichte rentestijging in 
2025 terwijl de ECB net de rente verlaagd heeft en eind 2024 een verdere 
rentedaling verwacht wordt.

De renteontwikkelingen worden op basis van marktontwikkeling nauwlettend in de gaten 
gehouden en zijn volatiel. Wij hanteren een voorzichtige renteraming zodat we niet teveel 
schommelingen krijgen in de rentelasten. 
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189 GroenLi
nks

Peter Korzelius 110 Renteresultaat Hoe is de omslagrente die doorberekend wordt aan de taakvelden 
berekend?

De omslagrente wordt berekend door het renteresultaat (netto rentelast) zoals opgenomen 
op pagina 110 van de begroting af te zetten tegen de totale omvang van onze investeringen 
op balansdatum. 

Bestuur Rommel

190 GroenLi
nks

Peter Korzelius 142 e.v. 3.8 Provinciale 
heffingen

De provincie heeft een (theoretische) onbenutte belasting van € 217 
miljoen. Wat zou de potentiële belastingopbrengst zijn over deze vijf jaar als 
de opcenten op de MRB worden verhoogd tot het niveau waarbij Noord-
Holland toch de laagste opcententarief heft in vergelijking met de andere 
provincies?  [Klopt de volgende berekening: Overijssel 82,2 – Noord-
Holland 77,4 = 4.8 > 4.7 x € 3,56 miljoen = € 16.73 miljoen]

Het verhogen van de opcenten in een bepaald jaar met 4,7 opcenten heeft inderdaad een 
extra structurele opbrengst van €16,73 miljoen tot gevolg. 

Bestuur Rommel
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191 GroenLi
nks

Peter Korzelius 191 e.v. 4.3.7 Stand en 
mutaties van 
reserves

Op deze pagina’s staat alle bestemmingsreserves maar kunnen GS ook 
aangeven of de daarin opgenomen bedragen nog steeds voldoende zijn voor 
de betreffende bestemming dan wel kunnen komen te vervallen omdat de 
beoogde bestemming niet meer actueel is?

Dat hangt af van de functie van de reserve. Voor doelgerichte bestemmingsreserves geldt 
dat PS een doel koppelen aan de bestemmingsreserve, en voor het halen van dat doel een 
bepaald bedrag reserveren (in de reserve stoppen). Voor die gevallen is de vraag relevant in 
hoeverre de gereserveerde middelen toereikend zijn voor het gestelde doel. Voor 
budgetgerichte bestemmingsreserves geldt dat PS een bepaald bedrag reserveren en 
daarmee zoveel mogelijk effect trachten te bereiken voor een bepaald doel. Voor die 
gevallen is de vraag niet te beantwoorden.
PS gaan over het instellen en opheffen van reserves dus ook over de vraag of het doel van de 
reserve nog actueel is. Een overzicht van de functies en doelen per reserve vindt u op blz. 
205 en verder.

Bestuur Rommel

192 GroenLi
nks

Anouk Gielen 61 5.4 Verbeteren 
kwaliteit, benutten 
en beheren van 
water

 Het deelprogramma Oppervlaktewater heeft als doel een goede 
waterkwaliteit te waarborgen. Welke concrete stappen zetten we 
momenteel op het gebied van het tegengaan van watervervuiling door 
bijvoorbeeld industrie en landbouw? 

De provincie heeft ecologische doelen gesteld voor de waterkwaliteit in het Regionale 
Waterprogramma 2022-2027. Om deze doelen te bereiken treffen het Rijk, provincie, 
waterschappen en gemeenten diverse maatregelen die onder andere watervervuiling door 
industrie en landbouw tegenaan. Dit zijn bijvoorbeeld bufferstroken waar geen mest mag 
worden uitgereden of vergunningen voor de industrie waarin eisen zijn gesteld aan lozingen 
op het oppervlaktewater.  

Leefomgeving Kocken

193 GroenLi
nks

Anouk Gielen 69 6.1 Bevorderen van 
een veerkrachtige en 
circulaire economie

Worden de ingezette subsidieregelingen volledig uitgeput? Welk type bedrijf 
weet de regelingen te vinden? 

De subsidieregelingen zijn gebaseerd op evaluaties van voorgaande regelingen. Ondanks 
het hieruit voortkomende vertrouwen dat deze regelingen zullen voorzien in de gepeilde 
behoefte kunnen wij niet vooraf al weten of de in te zetten subsidieregelingen volledig 
uitgeput zullen zijn. Dat hangt namelijk ook af van de beschikbare tijd en financiële 
middelen bij potentiële aanvragers (gemeenten en bedrijven).
De subsidieregelingen waar het hier om gaat richten zich zowel direct als indirect (via 
gemeenten) op bedrijven, inclusief detailhandel. De ervaring vanuit voorgaande jaren leert 
dat met name het midden- en kleinbedrijf gebruik maakt van de subsidieregelingen 
aangezien het grootbedrijf vaak zelf over voldoende kennis en middelen beschikt om 
duurzame maatregelen te treffen.

Bestuur Rommel

194 GroenLi
nks

Anouk Gielen 69 6.1 Bevorderen van 
een veerkrachtige en 
circulaire economie

Hoe zorgt de provincie ervoor dat mkb-bedrijven met minder middelen of 
toegang tot innovatie evenveel kans krijgen om te verduurzamen als grotere 
bedrijven?

De innovatiefondsen en -programma’s zijn bereikbaar voor al het duurzaam en innovatief 
mkb, zij kunnen allemaal terecht voor vragen. Investeringen en begeleiding gaat aan de 
hand van investeringsrichtlijnen en selectiecriteria die voor alle aanvragers dezelfde zijn. 
Binnen deze groep is er geen onderscheid tussen grotere en kleinere mkb-bedrijven.
Specifiek voor energiebesparing bij bedrijven zijn er middelen van het Rijk beschikbaar. 
Hiermee bieden wij eigenaren van zowel klein maatschappelijk vastgoed als bedrijfsmatig 
vastgoed van kleine en micro bedrijven een adviestraject aan voor verduurzaming.
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195 GroenLi
nks

Anouk Gielen 71 6.1 Bevorderen van 
een veerkrachtige en 
circulaire economie

Wat is het effect als de SPUK-beschikking van het ministerie van EZK niet 
tijdig wordt afgegeven?

Dit heeft geen effect. De ervaring van de afgelopen jaren leert dat we altijd voor de 
openstelling van de MIT-regeling een schriftelijke toezegging ontvangen van het Rijk over de 
bijdrage aan de MIT voor het komend jaar. Op basis hiervan kunnen we de MIT-regeling 
openstellen voor het volledige budget (inclusief de bijdrage van het Rijk) in afwachting van 
de formele SPUK beschikking. Indien nodig kunnen we, zo lang we nog niet de SPUK hebben 
ontvangen, onze reserve gebruiken om de verstrekte subsidies die ten laste van de bijdrage 
van het Rijk komen voor te schieten danwel besluiten de regeling tijdelijk stop te zetten. We 
verwachten niet dat dit laatste nodig zal zijn. Op dit moment zijn we overigens nog wel in 
overleg met het Rijk over de precieze hoogte van de Rijksbijdrage voor de MIT 2025 en 
verder.

Bestuur Rommel

196 BBB Gert Vendrig 53 5 Natuur en landelijk 
gebied

Blz.53 staat 'betrekken onze partners in beheer en bescherming van groen.
1.	Wie zij onze partners en vallen de TBO's daar ook onder?
2.	Zo ja, welk gedeelte van het budget komt toe aan de TBO's?
3.	Kunnen wij een overzicht krijgen van het totale budget voor de 
verschillende TBO's?

1. en 2. Onze partners zijn in feite alle partijen waarmee wij samenwerken op het gebied van 
ontwikkeling, beheer en bescherming van natuur en landelijk gebied. Daar vallen ook de 
Terreinbeherende Organisatie (TBO's) onder. Onder het Beleidsdoel '5.3 Betrekken van onze 
partners in beheer en bescherming van groen' op pagina 58 wordt een aantal partners en 
initiatieven benoemd waarmee de provincie samenwerkt aan de uitvoering van integrale 
projecten die meerdere beleidsdoelen dienen. Dat zijn, naast Landschap Noord-Holland 
(Groene vrijwilligers) en de Nationale Parken die een projectsubsidie ontvangen voor 
specifieke activiteiten,  ook andere organisaties. 
3. Een overzicht van het totale budget voor de verschillende TBO's is niet te geven, omdat zij 
afhankelijk van hun taken en relatie met de provincie, deels structureel en deels op 
projectbasis, vanuit diverse budgetten middelen ontvangen. 

Landelijk 
Gebied

Kocken
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